
5

XV. SNĚM SVAZU MĚST A OBCÍ ČESKÉ REPUBLIKY

XV. SNĚM

Vážené dámy, vážení pánové,

zpráva o činnosti Svazu měst a obcí ČR mezi XIV. a XV. sněmem Svazu měst a obcí ČR (dále jen „Zpráva“) je jedním ze 
základních dokumentů, které dle Stanov Svazu projednává Sněm Svazu.

Návrh Zprávy projednala Rada Svazu na svém 6. zasedání dne 21. dubna 2017 v Liberci (podkladový materiál R/41/17, 
Příloha č. II).

Rada Svazu, tak jako v letech minulých, souhlasila s tím, aby Zpráva byla sepsána ve stručné podobě, jelikož s veš-
kerou činností orgánů Svazu (komisí, komor či kanceláří Svazu) i s výsledky jednání jeho zástupců na tuzemské i za-
hraniční scéně je členská základna pravidelně seznamována prostřednictvím měsíčníku Informační servis, svazových 
webových stránek (www.smocr.cz), na aktuální zprávy jsou členové Svazu upozorňováni pomocí elektronického zpra-
vodaje a facebooku. K reprezentativním účelům je pak od roku 2001 pravi delně zpracovávána Výroční zpráva Svazu.

Věcně Zpráva konstatuje a připomíná pouze nejvýznamnější mezníky v činnosti Svazu za uplynulé období a krátce se 
zmiňuje o činnosti orgánů Svazu, Kanceláře Svazu a Kanceláře pro projekty a vzdělávání. Jako vždy se ale podrobněji 
vyjadřuje k pri oritám, které vytyčil XIV. sněm v Olomouci v roce 2015.

I. Obecně k činnosti

K datu konání XIV. sněmu 2015 bylo ve Svazu sdruženo 2 629 obcí, které zastupovaly 8 140 314 obyvatel 
(k 15. květnu 2015). K datu konání XV. sněmu je ve Svazu 2 682 obcí (k 7. dubnu 2017), které zastupují 8 298 462 obyva-
tel (= 78,6 % z celkového počtu obyvatelstva v ČR).

Svaz měst a obcí České republiky při své činnosti jako vždy vycházel z priorit, které stanovil poslední Sněm Svazu. 
Priority byly rozvedeny do Akčního plánu na období 2015–2017 a veškerá práce zaměstnanců Svazu, jednotlivých 
orgánů Svazu, ale i všechny svazové akce směřovaly k jejich naplnění.

II. Činnost Svazu v roce 2015 – po XIV. sněmu 

28. května došlo k dalšímu společnému jednání s hejtmany, tentokrát ve Štiříně. I zde se debatovalo o mnoha problé-
mech, které tíží jak krajskou, tak i územní samosprávu. Zástupci Asociace krajů i Svazu kritizovali navrženou koncepci 
sociálního bydlení, velké množství kontrol – mnohdy s různými výsledky, nedostatečný příspěvek na výkon státní 
správy, na který musejí kraje i obce doplácet, atd. Důrazně poukázali také na velmi vážný problém posledních let, 
a to na nedostatek lékařů. Citelný je zejména nedostatek praktických lékařů, stomatologů a pediatrů. Jednalo se ale 
i o čerpání evropských dotací a o poplatcích za vynětí pozemků ze zemědělského půdního fondu. Ke zlepšení situace 
v uvedených oblastech budou obě asociace hledat společný postup.

12. června se v novém složení poprvé po Sněmu sešla Rada. Její hlavní úkol byl jasný – zvolit nového předsedu, 
místopředsedy a další členy Předsednictva Svazu. Na programu jednání však měla bodů mnohem více. Projednávala 
a hodnotila postup realizace svazových projektů, na vědomí vzala Zprávu o hospodaření za 1. čtvrtletí, zabývala se 
poněkud zpožděnou přípravou nového programového období a podrobněji se věnovala přípravě akčního plánu 
k prioritám činnosti Svazu na další dva roky. Bezprostředně na její zasedání navázalo první jednání Předsednictva. 

18. června se v Pacově sešli zástupci Svazu, kteří hájí zájmy měst a obcí v regionálních stálých konferencích (RSK) 
k evropským dotacím v období let 2014–2020, se zástupci Kraje Vysočina a Ministerstva pro místní rozvoj ČR. Cílem 
tohoto jednání bylo prodiskutovat aktuální otázky spojené s fungováním konceptu stálých konferencí a sdílet zís-
kanou dobrou praxi. Na základě zkušeností svazových zástupců je patrné, že kraje jako gestoři regionálních stálých 
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konferencí přistupují k těmto platformám odlišným způsobem. Požadavek na jednotný přístup krajů k organizaci RSK 
je jedním z bodů, které dále Svaz prezentoval vůči národní úrovni. Nominovaní zástupci Svazu se také shodli na tom, 
že je vhodné, aby byl kladen důraz na práci v tematických pracovních skupinách nebo na skutečnosti, že RSK by se 
neměly omezovat pouze na diskuze ve věci evropských strukturálních a investičních fondů, ale svou pozornost by 
měly soustředit rovněž na dotační možnosti z národních zdrojů, neboť nastavení podporovaných aktivit v aktuálních 
operačních programech zcela neodpovídá potřebám měst a obcí. 

Podfinancování územní samosprávy bylo dalším tématem společného jednání s Asociací krajů, které se konalo 1. čer-
vence v Praze. Obě organizace konstatovaly, že peníze chybí především na sociální služby. Hovořilo se proto zejména 
o koncepci dostupného – sociálního bydlení, na kterou by podle zástupců samosprávy měl navázat zákon, který by 
řešil bydlení v celé jeho šíři, tedy včetně jeho financování, stanovení odpovědností a pravomocí. Starostové s hejtma-
ny se shodli i na tom, že posílit je třeba také prostředky na dopravní infrastrukturu a spokojenost rozhodně nevyjádřili 
ani ohledně zákona o rozpočtovém určení daní. Aktuálním tématem pak byla otázka migrace a přijímání uprchlíků. 

2. října jednala v pražských Kobylisích opět Rada Svazu. Na programu mimořádného zasedání měla dvě stěžejní otáz-
ky, a to zda přistoupit k plánované změně sídla Svazu a zda se naplno pustit do přípravy nového projektu navazujícího 
na projekt Podpora meziobecní spolupráce s názvem Centra společných služeb. K oběma záležitostem byla vedena 
dlouhá a zevrubná diskuse. V prvním případě bylo odsouhlaseno, že za nových podmínek, které pražské Kongresové 
centrum Svazu nabídlo, zůstane sídlo Kanceláře na stejné adrese a od stěhování se prozatím upustí. V druhém přípa-
dě na základě zodpovězení řady dotazů byla příprava projektové žádosti na realizaci projektu schválena. 

12. října bylo Předsednictvo Svazu přijato ve Strakově akademii, konalo se další jednání s vládou. Jako každoročně 
témat k projednání bylo ze strany Svazu připraveno více, tentokrát ale i zde dominovala problematika nedostatku lé-
kařů. Situace je kritická v celé České republice, nejproblematičtější pak je v menších obcích, v příhraničních oblastech 
a v sociálně slabších lokalitách. Jednat v této věci bude třeba i se zdravotními pojišťovnami. Na půdě vládního kabi-
netu byla diskutována i další aktuální témata, jako např. sociální bydlení, financování samospráv, multiplicita kontrol, 
odpady, loterie atd. Premiér Bohuslav Sobotka ujistil, že jednotlivé otázky budou postupně rozpracovány příslušnými 
rezorty. Jednoznačně také podpořil myšlenku meziobecní spolupráce. 

Dalšího přijetí se Předsednictvu Svazu dostalo u svých slovenských kolegů ve dnech 11. a 12. listopadu na Štrbském 
Plese. Cenné zkušenosti si zástupci obou asociací tentokrát vyměňovali zejména v oblasti odpadového hospodářství, 
financování sociálních služeb a financování přeneseného výkonu státní správy, které je nedostatečné v obou státech. 
Hovořilo se ale i o školství, veřejném opatrovnictví nebo o meziobecní spolupráci a dalších projektech, které Združe-
nie miest a obcí Slovenska spolu s českým Svazem realizují. Obě strany se závěrem shodly, že zřídí společné pracovní 
skupiny, které se zaměří na postavení měst a obcí z hlediska legislativy, na výkon vlastní a přenesené působnosti 
samospráv a na vytváření ekonomického zázemí v místní samosprávě.

Svaz se intenzivně věnoval také otázce rovných příležitostí žen a mužů. 22. října na toto téma uspořádal v Senátu kon-
ferenci, nad kterou převzal záštitu ministr pro lidská práva Jiří Dienstbier. Vystoupilo zde mnoho významných hostů 
a ze všech příspěvků jasně vyplynulo, že uplatňování rovných příležitostí v obcích je nezbytné nejen jako jedna ze 
součástí moderní samosprávy 21. století, ale pro obce je také výhodné – plánování rozvoje obce vyžaduje zohledňo-
vání potřeb všech skupin obyvatelstva. 

19. listopadu členové Předsednictva navštívili Pražský hrad, konalo se další setkání s prezidentem Milošem Zemanem. 
Zástupci Svazu s hlavou státu projednávali zejména otázku financování obcí a shodli se na tom, že koeficient, který 
města a obce dostávají z DPH v rámci rozpočtového určení daní, by se měl vrátit na úroveň před důchodovou refor-
mou, a to proto, že druhý pilíř důchodové reformy byl zrušen. Prezident Zeman přislíbil, že o změně rozpočtového 
určení daní bude jednat s ministrem financí. Druhým velkým tématem byla přímá volba starostů a ukázalo se, že 
i v tomto bodě panuje mezi Hradem a Svazem shoda, tedy že v čele města či obce by měl stát kandidát s největším 
počtem preferenčních hlasů. Rovněž by se měly vrátit většinové prvky volebního systému tak, aby se konkrétní osoba 
do vedení samosprávy vybrala transparentně podle přání veřejnosti. 

27. listopadu pořádal Svaz jednu z dalších akcí zaměřenou na rozvojovou spolupráci chudších částí světa a roli míst-
ních samospráv v této otázce. Konala se v Černínském paláci a záštitu nad ní převzal ministr zahraničních věcí Lubo-
mír Zaorálek. Konference měla za cíl na konkrétních příkladech ukázat, v čem spočívá decentralizovaná rozvojová 
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spolupráce, jak ji realizovat a také dokladovat, jak úzká spolupráce samospráv, státu a neziskových organizací pomá-
há rozvíjet chudší země. Zájem zapojit se do takovýchto aktivit projevila řada českých měst, prezentace již realizova-
ných projektů, které se týkaly především životního prostředí, zemědělství a sociálního i ekonomického rozvoje, proto 
přítomní velmi ocenili. 

Rekordní počet delegátů, více než 350, přijelo na již XVIII. ročník Celostátní finanční konference, která se konala ve 
dnech 9. a 10. prosince v hotelu Clarion v pražských Vysočanech. Pozvání přijala i řada hostů, nejvíce dotazů od účast-
níků bezesporu směřovalo k ministryni pro místní rozvoj Karle Šlechtové a ministryni práce a sociálních věcí Michaele 
Marksové. Své zastoupení na konferenci mělo i Ministerstvo vnitra, mezi starosty, bývalé kolegy, zavítala náměstkyně 
pro veřejnou správu Jana Vildumetzová, nechyběla ani čestná předsedkyně Svazu a primátorka Prahy Adriana Krná-
čová. V odborných blocích pak vystoupila řada představitelů pro obce významných, institucí. K předním tématům 
konference patřilo snad už tradičně rozpočtové určení daní, veřejné zakázky, otázky spojené s hospodařením obcí 
a kontrolami, sociální témata, zejména pak koncepce dostupného – sociálního bydlení či harmonizace výkonu ve-
řejné správy. Jednalo se ale také o nových operačních programech pro města a obce, dostupnosti služeb v území, 
o politice zaměstnanosti atd., hodnoceny byly svazové projekty. O tom, že finanční konference patří mezi významné 
a prestižní svazové akce, svědčí i znovu projevený velký zájem ze strany partnerů, jež se podílejí na jejím finančním 
zajištění. 

Svaz za účelem intenzivnějšího a efektivnějšího řešení problémů v různých oblastech života samosprávy navázal 
v roce 2015 také užší kontakty s některými společnostmi a institucemi, s kterými domluvil konkrétní kroky bližší spo-
lupráce. Memorandum o takovém partnerství podepsal např. se Sdružením dopravních podniků ČR, Diakonií Česko-
bratrské církve evangelické, s Organizačně správním institutem nebo se Státním pozemkovým úřadem. 

Hlubší spolupráce byla stvrzena také s Fórem cestovního ruchu ČR, s Unií zaměstnavatelských svazů ČR, se Svazem 
obchodu a cestovního ruchu ČR a s Hospodářskou komorou ČR. Pokračovalo se v úzké spolupráci s Úřadem práce ČR.  

Rok 2015 znamenal pro Svaz také ukončení hlavní fáze vyjednávání nastavení rámce nového programového období 
2014–2020, neboť proces vyhlašování výzev odstartoval zhruba v polovině roku. Nicméně i tak zůstala řada otázek 
spojených s evropskými strukturálními a investičními fondy otevřena k diskuzi. Svazu bylo nadále umožněno připo-
mínkovat relevantní dokumenty na národní úrovni a byl také přizván do monitorovacích výborů a pracovních týmů 
jednotlivých operačních programů, kde je možné prosazovat požadavky místní samosprávy v oblasti nastavení klíčo-
vých parametrů výzev, podporovaných aktivit, hodnotících kritérií atd. Nedílnou součástí evropských strukturálních 
a investičních fondů je řízení územní dimenze prostřednictvím systému stálých konferencí. Vzhledem k tomu, že ná-
rodní a regionální stálé konference znamenají pro místní samosprávu příležitost, jak vyjadřovat své potřeby a zájmy, 
tak i Svaz v této věci zaujal aktivní roli a zorganizoval setkání svých zástupců v těchto regionálních platformách. Cílem 
tohoto setkání bylo získat podněty z území a zpětnou vazbu o fungování těchto platforem.

Svaz vydal také publikaci Evropské dotace – Nové možnosti, příležitosti a zkušenosti měst a obcí, která uceleně shr-
nuje možnosti obcí při čerpání finančních prostředků z ESIF v novém programovém období 2014–2020 a analyzuje 
chybovost obcí při čerpání finančních prostředků v předchozím programovém období 2007–2013. 

V oblasti mezinárodní spolupráce se Svaz soustředil především na podporu českých obcí a měst v navazování jejich 
partnerství a zapojování do zahraniční rozvojové spolupráce.

V rámci partnerství měst a obcí společně s organizací TANDEM zorganizoval v září v Říčanech u Prahy třídenní česko-
-německý kontaktní seminář, kterého se zúčastnilo téměř 50 účastníků – volených i nevolených zástupců českých 
a německých měst, obcí, školních i mimoškolních organizací, kteří chtěli navázat nebo rozvinout již existující spolu-
práci a vyměnit si zkušenosti, jak realizují aktivity a projekty zaměřené na děti a mládež. 

Pokračovala série seminářů „Dotace pro obce“, které se ve spolupráci Úřadu vlády ČR a Svazu konaly v šesti krajských 
městech a představily dotační programy vhodné pro realizaci mezinárodních projektů měst a obcí. Svaz také s ná-
rodním kontaktním bodem pro program Evropa pro občany zorganizoval v červnu seminář pro zástupce měst a obcí, 
jehož cílem bylo představit podmínky a možnosti pro potencionální žadatele z tohoto programu. 
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Řada aktivit byla realizována v oblasti rozvojové (decentralizované) spolupráce. Díky grantu České rozvojové agen-
tury to byl např. seminář zaměřený na projektový management v této oblasti s názvem „Projektová žádost – jak na 
to?“ a mezinárodní konference „Role místní samosprávy v rozvojové spolupráci“. Svaz se zapojil i do mezinárodního 
projektu „Nové výzvy pro místní samosprávy – role národních asociací v rozvojové spolupráci“, jehož cílem je navá-
zání dlouhodobě udržitelné spolupráce národních asociací zemí V4 a zemí Východního partnerství. V rámci tohoto 
projektu se zástupci Svazu zúčastnili zahajovací konference v Bratislavě, studijní cesty do Gruzie a Kancelář Svazu 
připravila program studijní cesty zástupců národních asociací zemí Východního partnerství v ČR. V rámci společného 
projektu s Charitou ČR Svaz napomáhal při přípravě obsahové náplně odborných seminářů se zástupci měst Litomě-
řice, Chrudim a Vsetín a s vydáním manuálu pro místní samosprávy „Komunikace témat rozvojové spolupráce”, který 
poskytuje návod, jak komunikovat tuto agendu vůči veřejnosti. Svaz se rovněž zasazoval o navýšení finančních pro-
středků plynoucích ze státního rozpočtu na tuto agendu, která vyústila ve vydání propagační brožury „Česká pomoc, 
není výdaj, ale investice – máme na víc”.

III. Činnost Svazu v roce 2016

15. ledna se předseda Svazu František Lukl sešel s ministryní školství Kateřinou Valachovou a předsedou Asociace kra-
jů Michalem Haškem. Při tomto společném jednání bylo podepsáno memorandum o vzájemné spolupráci, z kterého 
vyplynuly konkrétní kroky, které je třeba vést k dosažení změny financování regionálního školství a školních družin, 
k rozšíření kapacit mateřských a základních škol, odměňování pedagogů či k podpoře talentovaných a nadaných 
žáků. Předsedové obou organizací při jednání ocenili, že se po letech podařilo na oblast školství navýšit peníze. Ka-
teřina Valachová na společné schůzce konstatovala, že spolupráci s obcemi i kraji považuje za naprosto nezbytnou – 
zástupce Svazu proto začlenila také do pracovní platformy, která řeší otázky spojené s inkluzí. Předsednictvo Svazu se 
pak s ministryní školství sešlo ještě v srpnu a dohodlo se na společném průzkumu, dle kterého by bylo zjištěno, jaká 
je aktuální situace s kapacitami mateřských a základních škol.

27. ledna se konalo další jednání na ministerské půdě, tentokrát s ministrem financí Andrejem Babišem. Zástupci Sva-
zu s ministrem projednávali možné změny zákona o rozpočtovém určení daní, a to především možnost zvýšení váhy 
kritéria počtu dětí a žáků navštěvujících školu zřizovanou obcí ze 7 na 9 %, možnost navrácení zrušené 30% motivační 
složky a otázku zavedení nového kritéria – počtu obyvatel starších 65 let. Jednalo se ale také o navrácení příspěvku na 
výkon státní správy na úroveň roku 2011, o zajištění zhruba jedné miliardy korun na agendu veřejného opatrovnictví 
a o změnách loterijního zákona.

V únoru se opět rozběhl maraton krajských setkání, která si mezi zástupci samosprávy získala velkou oblibu. První 
se konalo 16. února v Praze, poslední pak 7. dubna v Otrokovicích. Celkem se jich účastnilo přes tisíc sto starostů 
a o diskuse, stejně tak jako v posledních letech, nebyla nouze. Nutno ale říci, že ne všude dominovala stejná témata, 
což vyplývá ze specifik jednotlivých krajů. Nicméně celkově lze shrnout, že asi nejvíce se jak v Čechách, tak i na Mora-
vě diskutovalo o inkluzi ve školství, problematice sociálního bydlení, podpoře cestovního ruchu, o veřejném opatrov-
nictví, odpadech, o velkém počtu lidí s trvalým pobytem na ohlašovnách atd. Nemohla chybět témata rozpočtového 
určení daní a financování přeneseného výkonu státní správy. Starostové na setkáních projevovali obavy z omezování 
služeb na venkově a vylidňování venkova, zajímali se ale také o možnosti čerpání prostředků z evropských fondů 
a o nový svazový projekt „Centra společných služeb“. Ve všech regionech vystupovali i zástupci Ministerstva vnitra, resor-
tu zdravotnictví, Státního fondu životního prostředí, Státního pozemkového úřadu či Úřadu práce ČR.

16. února předseda Svazu František Lukl a výkonný ředitel Dan Jiránek navštívili Ministerstvo zdravotnictví. S minist-
rem Svatoplukem Němečkem hovořili především o dostupnosti zdravotní péče v regionech, zejména pak v horských 
a příhraničních oblastech, kde je situace asi nejsvízelnější. Ministr Němeček na jednání představil dotační program 
podpory praktických a dětských lékařů v odlehlých oblastech, zástupci Svazu zase přislíbili pomoc dotčených obcí, 
např. poskytnutím bytu či dalších výhod. Věří, že vzájemnou spoluprací se podaří lékaře v problematických oblastech 
zajistit. Svaz v této věci jednal posléze také s Českou lékařskou komorou, se kterou 1. června podepsal společné pro-
hlášení vyjadřující se ke kritické situaci v českém zdravotnictví. 

„V kontextu církevních restitucí preferujeme před soudy jednání a dohodu“, na tom se při společném jednání 
2. března shodli zástupci Svazu s představiteli České biskupské konference. Jednání byl přítomen i kardinál Dominik 
Duka. Cílem jednání bylo zhodnotit dosavadní průběh majetkových převodů podle zákona o částečném majetko-
vém vyrovnání s církvemi a náboženskými společnostmi. Zástupci Svazu byli při jednání ujištěni, že stále platí dříve 
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prezentovaná zásada Svazu a České biskupské konference postupovat v oblasti soudních přezkumů vlastnictví cit-
livě a nedomáhat se legálně nabytého obecního nebo krajského majetku, za který je postupně vyplácena finanční 
náhrada. 

Ve dnech 16. – 18. března se v Praze uskutečnila konference Evropský Habitat, která se soustředila na udržitelný 
rozvoj měst. V rámci konference Svaz zorganizoval setkání V4, které se zabývalo tématem sociálního bydlení, jež 
je aktuálním a problematickým tématem nejen v České republice. Po předání si svých zkušeností bylo závěrem 
konstatováno, že ve vnitrostátních právních řádech států V4 existují odlišné přístupy k právu na bydlení, nicméně 
k jeho zajištění je všude třeba značného uvolnění národních finančních zdrojů. Národní vlády by měly prozkoumat 
možnosti, jak posílit partnerství se všemi zúčastněnými subjekty a ve svých návrzích zohlednit problémy, které musí 
samosprávy řešit. 

6. května se ve Škrdlovicích sešla Rada Svazu. Jejím úkolem bylo schválit výsledky hospodaření Svazu za rok 2015, na-
vrhované změny rozpočtu na rok 2016 a projednat možnost založení pobočného spolku Svazu. Z legislativních témat 
se na pořad jednání dostaly novela školského zákona, nový zákon o zadávání veřejných zakázek, novela zákona o ob-
cích, novela rozpočtových pravidel, věcný záměr zákona o sociálních pracovnících, novela zákona o registru smluv a 
další. Hovořilo se také o návrzích na úpravu zákona o rozpočtovém určení daní, kde Rada doporučila podpořit návrh, 
na jehož základě má být od 1. 1. 2018 podíl na výnosu DPH navýšen na dříve dohodnutých 23,58 %. Zasazovala se 
také o ponechání 30% motivační složky z daně z příjmů podnikajících fyzických osob. Hostem jednání byla předsed-
kyně Energetického regulačního úřadu Alena Vitásková, která závěrem zasedání přítomné seznámila s hlavní činností 
úřadu a s návrhem koncepce nové tarifní struktury. 

I v roce 2016 pokračovala jednání o zachování dostupných poštovních služeb. S vedením České pošty se zástupci or-
ganizací hájících zájmy obcí sešli 9. května. Vzájemně si předali zkušenosti s projektem Pošta Partner a dohodli se na 
dalším společném postupu. Podstatným závěrem jednání byla dohoda, že se všichni zaměří na smluvní povinnosti, 
a to včetně odměn, které jsou dle názoru starostů velmi nízké, a pokut, které jsou naproti tomu velmi vysoké. Před-
seda Svazu František Lukl při setkání uvedl, že příspěvek České pošty na tzv. franšízy nepokrývá ani polovinu jejích 
provozních nákladů a v tom vidí hlavní kámen úrazu celého projektu. Na základě tohoto podnětu pak došlo v létě 
k úpravě jak motivačního, tak i sankčního systému. Zjednodušena byla také smluvní dokumentace. 

Velké množství stále nových právních předpisů či jejich novel vedlo také k myšlence zorganizovat konferenci, která 
by se zabývala aktuální legislativou. Ve dnech 12. a 13. května se tedy v Brně konal první ročník Právní konference. 
A nutno říci, že si tato akce získala hned pozitivní ohlasy téměř dvou set účastníků. Na základě podnětů samospráv byl 
první ročník konference zaměřen na problematiku zadávání veřejných zakázek, hospodaření s obecním majetkem, 
na nový přestupkový zákon, trestní odpovědnost zastupitelů, registr smluv, střet zájmů či evidenci obyvatel. Hovořilo 
se ale také o transparentnosti veřejné správy, elektronické sbírce zákonů a dalších právních normách ovlivňujících 
fungování samosprávy. Obecně lze říci, že předkládané právní normy jsou velmi často kritizovány zejména pro jejich 
nepřehlednost, nejednoznačný výklad a přílišnou obsáhlost. Jak účastníci konference, tak i přednášející ale za nejhor-
ší považovali fakt, že se znění právních předpisů velmi často mění.

Svaz v květnu ve spolupráci s Institutem důstojného stárnutí Diakonie ČCE a společností Microsoft organizoval ještě 
konferenci nazvanou Podpora seniorů na úrovni obcí a měst. Konala se 24. května v Praze a její program přilákal 
na sto dvacet účastníků. Na konferenci se projednávala především problematika seniorského bydlení, kvalita života 
v domácím prostředí, ale také sounáležitost s komunitou. V této souvislosti se diskutovaly také možnosti podpory 
pečujících rodinných příslušníků o seniory, význam terénních služeb či tísňové péče, ale také otázka, jak je možné 
podpořit obec, aby se mohla na demografické změny připravit. Konference byla zakončena panelovou diskusí mezi 
zástupci České správy sociálního zabezpečení, Úřadu práce ČR a Rady seniorů. 

16. června se předseda Svazu František Lukl znova sešel s prvním místopředsedou vlády a ministrem financí Andre-
jem Babišem. Důvodem tohoto setkání bylo tentokrát zabezpečení financování veřejného opatrovnictví, které je od 
ledna 2014 zakotveno jako přenesená působnost obcí, žel tuto působnost opět nedoprovázejí žádné finanční pro-
středky. Svaz dlouhodobě požadoval nápravu, jelikož obce, které veřejné opatrovnictví vykonávají, na tuto agendu 
doplácejí nemalé peníze. Tento stav je zejména pro menší obce neúnosný. Ministr Babiš na jednání přislíbil posílit 
zdroje na financování této agendy o částku 350 mil. Kč, což v praxi znamená, že obce dostanou v rámci příspěvku na 
výkon státní správy 29 tisíc Kč na jednoho opatrovance. 
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24. června se v Nedvědici u Brna konalo další společné jednání vedení Svazu a Asociace krajů. Projednáno bylo 
několik témat, v popředí ale stálo rozpočtové určení daní, církevní restituce a zkvalitnění projektu Pošta Partner. 
Kraje v kontextu s rozpočtovým určením daní podpořily úsilí měst a obcí o navrácení podílu z DPH na úroveň před 
důchodovou reformou, a to bez rušení motivačních prvků. Se Svazem se také dohodly, že budou pro územní samo-
správy požadovat podíl ze spotřebních daní u pohonných hmot, aby – slovy hejtmana Michala Haška – nemusely 
každoročně v roli žebravých mnichů klepat na ministerstvo dopravy a prosit o peníze na opravy krajských komu-
nikací. Co se týče církevních restitucí, obě asociace se shodly na tom, že budou i nadále hájit svůj majetek a při 
blížícím se jednání s kardinálem Dominikem Dukou budou požadovat, aby církve a řády vzaly zpět ty žaloby vůči 
městům a krajům, které nemají relevantní právní podklad, tedy, při nichž se církev domáhala vlastnictví majetku, 
který jí před rokem 1948 nenáležel. 

11. července se konalo další jednání Předsednictva Svazu s vládou ČR, s kabinetem Bohuslava Sobotky šlo o třetí 
setkání. Společná jednání s členy vlády ale vyplývají již z dohody obou stran uzavřené v roce 2005. Tentokrát se 
jednalo především o financování obcí, konkrétně tedy o zvyšování příspěvku na výkon státní správy, systémovém 
financování veškerých povinností ukládaných územní samosprávě a o rozpočtovém určení daní. Z dalších témat 
byly na programu evropské fondy a zadávání veřejných zakázek financovaných právě prostřednictvím evropských 
peněz, dále problematika školství, kde se hovořilo zejména o fungování mateřských škol v souvislosti se změnou 
školského zákona, a problematika odpadového hospodářství. Otevřeny byly ale i některé otázky týkající se církev-
ních restitucí, sociálního bydlení či „nezapsaných“ kulturních památek. Jednání s členy vlády bylo opět velice ote-
vřené a konstruktivní, ministři příslušných rezortů byli k požadavkům Svazu vstřícní, i když pochopitelně ne zcela 
ve všech bodech panovala shoda. 

Stažení církevních žalob, o nichž se v první polovině roku hodně jednalo, podpořil 17. července také prezident Mi-
loš Zeman při setkání s vedením Svazu na Pražském hradě. Tam jasně zaznělo, že by církve měly v kontextu s určo-
vacími žalobami na majetek obcí postupovat stejně jako u krajů. Zákon o majetkovém vyrovnání totiž jednoznačně 
hovoří o tom, že obce a kraje nejsou povinnými subjekty, a že přechodu církevního majetku blokační paragraf 
nebránil, potvrdil i Nejvyšší soud. Navíc církve dostanou i finanční vyrovnání. S prezidentem Milošem Zemanem 
zástupci Svazu jednali také o financování samospráv, shodli se např. v tom, že vzorec pro přepočítání přerozdělo-
vání daní je velmi složitý a navíc obce nemotivuje k tomu, aby na svém území podporovaly podnikání. Na Hradě 
se hovořilo i o zavedení poplatků za jímání podzemních vod a odvádění vod odpadních. Poplatky by podle všech 
měly být navyšovány rozumně a rozhodně by neměly skokově dopadnout na občany. 

Důležité jednání se odehrálo 21. července na Ministerstvu vnitra. Tam se členové Předsednictva Svazu s vedením 
ministerstva dohodli na vytvoření pracovní skupiny, která se bude zabývat případnou úpravou volebního zákona. 
Ministr Milan Chovanec na jednání potvrdil, že jeho rezort má zájem hledat se zástupci obcí koncensus, tak aby ne-
propadaly voličské hlasy a aby ve vedení obce zasedli skutečně ti, kteří od voličů získali nejsilnější mandát. Změna 
zákona by měla vést i k tomu, aby voliči měli jasnější představu, komu svůj hlas dávají. S vedením ministerstva ale 
zástupci Svazu diskutovali také o penězích na veřejné opatrovnictví, příspěvku na výkon státní správy, problema-
tice nedostatečného počtu policistů v obcích, o přestupcích, projektu Pošta Partner nebo o svobodném přístupu 
k informacím.

Registr muzeí, registr smluv, zvyšování platů zaměstnanců ve veřejném sektoru nebo poplatky za kopírování na 
úřadech, v knihovnách či školách, to byla témata jednání s představiteli Asociace muzeí a galerií ČR, které se konalo 
20. října na půdě Svazu. Asi nejvíce se diskutovalo o valorizaci platů ve veřejném sektoru, ke kterému dochází na 
základě rozhodnutí vlády, aniž by bylo jasné, kde se na to vezmou peníze. Zejména v případě, že ke zvyšování platů 
dochází v průběhu roku. Obě strany dále označily za problematické plánované „paušální“ poplatky za kopírování 
ve veřejných budovách a způsob, jakým vznikají registr muzeí a registr smluv. Bylo dohodnuto, že k jednotlivým 
otázkám budou sjednány další společné schůzky. 

K závěru roku už tradičně patří jedna z nejvýznamnějších svazových akcí, a to Celostátní finanční konference. Ko-
nala se ve dnech 10. a 11. listopadu v Praze a opět se na ni sjely téměř čtyři stovky starostů a starostek. Pozornost 
jí věnovali i premiér Bohuslav Sobotka, ministr financí Andrej Babiš, ministryně pro místní rozvoj Karla Šlechtová, 
ministryně školství Kateřina Valachová a řada dalších významných hostů z různých institucí, kteří vystupovali se 
svými příspěvky v odborných blocích. Čas pro tuto akci si udělali i někteří poslanci a senátoři. Jednalo se samozřej-
mě především o financích, tedy o budoucnosti rozpočtového určení daní, o postupném navyšování příspěvku na 
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výkon státní správy a v této souvislosti také o neustále přibývajících povinnostech obcí ovšem bez finanční podpory, 
o nutnosti čerpat prostředky z evropských fondů, zadluženosti obcí atd. Konkrétně se mluvilo i o financování ob-
novy místních komunikací, financování regionálního školství, opatrovnictví či podpoře cestovního ruchu. Na pro-
gram konference byla zařazena rovněž i témata věnovaná hospodaření obcí, daním, rozpočtům, účetnictví, hazar-
du, místním daním, majetku apod. Za zmínku stojí i téma poslední přednášky na velmi aktuální téma – elektronická 
evidence tržeb. Tomuto příspěvku byla rovněž věnována velká pozornost a padla i řada dotazů.  

11. listopadu, bezprostředně po ukončení finanční konference, se ke svému pravidelnému zasedání sešla Rada 
Svazu. Krom projednání standardních materiálů bylo jejím hlavním úkolem schválit návrh rozpočtu Svazu na násle-
dující rok. Pozornost členové Rady ale věnovali samozřejmě také legislativním tématům. Informace z právní oblasti 
se týkaly především chystaného rozšíření působnosti Nejvyššího kontrolního úřadu, zákona o rozpočtové odpo-
vědnosti, zákona o spotřebitelském úvěru, novely zákona o pozemních komunikacích, zákona o sociálním bydlení, 
vládní novely autorského zákona, novely zákona o obcích a dalších. Jasný nesouhlas pak Rada vyjádřila k novému 
vládnímu rozhodnutí – navyšování platů zaměstnancům v autobusové dopravě, které by bez jakékoli kompenzace 
znamenalo pro obce a kraje navýšení nákladů v celkové výši asi 1,5 mld. korun. 

Také v roce 2016 prohloubil Svaz spolupráci s některými institucemi a došlo k podpisu několika dohod. K nejzásad-
nějším patřilo memorandum o spolupráci při vyrozumívání obcí a krajů o událostech ovlivňujících bezpečnostní 
situaci na území obcí nebo krajů, které Svaz podepsal spolu s Ministerstvem vnitra, Policií, Hasičským záchranným 
sborem a Asociací krajů. Další, již v textu zmíněné, memorandum bylo podepsáno s Ministerstvem školství, mláde-
že a tělovýchovy o spolupráci při řešení otázek financování regionálního školství, školních družin, rozšiřování ka-
pacit mateřských a základních škol či odměňování pedagogů. Se Spolkem pro obnovu venkova a Sdružením míst-
ních samospráv pak bylo podepsáno memorandum ve věci posílení daňových příjmů všech obcí. Předseda Svazu 
dále podepsal memorandum s Českou školní inspekcí, ve kterém se obě organizace zavázaly k výměně poznatků 
a zkušeností v oblasti počátečního vzdělávání, k participaci při tvorbě metodických dokumentů a při připomínko-
vání materiálů týkajících se vzdělávání. Svůj význam má jistě i memorandum podepsané se Sdružením vodovodů 
a kanalizací (SOVAK), kde by spolupráce měla být založena především na provozu, údržbě, rozvoji a financování 
vodohospodářské infrastruktury a legislativě upravující životní prostředí. Závěrem roku byla navázána užší spo-
lupráce a rovněž podepsáno memorandum s Asociací regionálních a lokálních televizí (ARLT), která má podpořit 
vznik národního zpravodajského pořadu složeného z příspěvků regionálních provozovatelů, a s Institutem New 
Silk Road o prohloubení česko-čínských vztahů, a to především v hospodářské, akademické, společenské a kul-
turní oblasti. Navazována by měla být nová partnerství mezi místními samosprávami z obou zemí a organizovány 
společné akce. 

V rámci mezinárodních aktivit se Svaz zaměřil na prohloubení spolupráce s partnerskými zahraničními národními 
asociacemi. U příležitosti předsednictví ČR ve Visegradské skupině převzal štafetu v organizaci setkání národních 
asociací zemí V4, které se uskutečnilo 17. března v Praze. Dlouholetou tradici má také partnerství se slovenským 
Sdružením měst a obcí Slovenska (ZMOS). Každoroční jednání předsednictev obou svazů se konalo ve dnech 
21. – 22. září v Praze a zaměřilo se na výměnu zkušeností v oblasti odpadového hospodářství, financování a orga-
nizace školství a sociálního bydlení. Byly uzavřeny i bilaterální dohody o spolupráci s Bulharskou národní asociací 
obcí (NAMRB) a Moldavskou asociací místních samospráv (CALM), čímž byl položen základ pro budoucí společné 
aktivity i výměnu zkušeností a také pro rozvoj kontaktů mezi českými, bulharskými a moldavskými obcemi.

Ve dnech 31. března až 1. dubna se v rámci projektu Iniciativa na podporu spolupráce českých a norských samo-
správ uskutečnilo setkání českých měst Pardubice a Sušice s norskými samosprávami Rauma, Stranda a Møre og 
Romsdal, jehož cílem bylo dojednat konkrétní podobu budoucí spolupráce těchto municipalit. Projekt byl podpo-
řen grantem z Bilaterálního fondu na národní úrovni v rámci FM EHP/Norsko 2009–2014. 

Při konání Evropského Habitatu Svaz uspořádal ve spolupráci s Radou evropských měst a regionů, Platformou 
a svou dceřinou společností MEPCO 17. března odborný seminář „Jak mohou obce na svém území podporovat 
udržitelný rozvoj“. Umožnil nahlédnout do vnímání udržitelného rozvoje nejen v různých regionech Evropy, ale 
také v různých tematických oblastech, které koncept udržitelného rozvoje zastřešuje.

Svaz se dlouhodobě zaměřuje i na posílení schopností obcí využívat národní i evropské programy pro financování 
mezinárodních projektů. 9. června ve spolupráci s Národním kontaktním místem uspořádal seminář pro žadatele 
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z programu Evropa pro občany 2014–2020. Ve dnech 13. – 14. září pak realizoval dvoudenní seminář s názvem „Pří-
prava projektu a projektová žádost – jak na to“. Školení bylo určené voleným a nevoleným zástupcům především 
menších místních samospráv a bylo zaměřeno na metodiku projektového managementu. 

Podpořit obce v čerpání národních dotačních programů by měla publikace „Národní dotační zdroje – Příležitosti 
a možnosti pro města a obce“, kterou Svaz vydal ve spolupráci s Ministerstvem pro místní rozvoj a která nabízí uce-
lený přehled nejvyužívanějších národních dotačních titulů pro obce nebo jejich příspěvkové organizace.

S cílem seznámit s fungováním institucí Evropské unie a s jejím rozhodovacím procesem Svaz zorganizoval s podpo-
rou Zastoupení Evropské komise v Praze ve dnech 27. – 29. června studijní cestu pro volené zástupce obcí a měst do 
Bruselu. Během třídenního programu měli starostové možnost diskutovat i o aktuálních tématech hýbajících Evrop-
skou unií s představiteli evropských institucí, mezi nimi také s eurokomisařkou Věrou Jourovou a poslanci Evropského 
parlamentu Jiřím Pospíšilem a Jaromírem Štětinou. 

Úzká spolupráce probíhala s Odborem politického plánování Ministerstva zahraničních věcí, který v rámci své činnos-
ti v Panelu pro reformu veřejné správy Východního partnerství pořádal ve dnech 27. – 30. června v Brestu a ve dnech 
6. – 9. prosince v Praze semináře zaměřené na veřejné reformy na místní a regionální úrovni. Spolupráce spočívala 
v konzultaci programu seminářů, zajištění vhodných expertů pro jednotlivá témata a v případě semináře v ČR i zajiš-
tění exkurze do území, konkrétně do města Prachatice.

Svaz rovněž rozvíjel své aktivity na poli zahraniční rozvojové spolupráce. V rámci Rady pro zahraniční rozvojo-
vou spolupráci, jejímž je členem, se aktivně zapojil do přípravy nové strategie zahraniční rozvojové spoluprá-
ce (ZRS) po roce 2017 a připomínkoval nově připravované programy spolupráce s prioritními zeměmi české 
ZRS. Rovněž se vyjadřoval k pozici ČR k cílům udržitelného rozvoje a zapojil se do konzultací v rámci hodnocení 
politik a programů ZRS ČR ze strany Výboru pro rozvojovou spolupráci Organizace pro hospodářskou spolupráci 
a rozvoj (OECD/DAC), tzv. peer review.

V roli partnera se Svaz zapojil do dvouletého mezinárodního projektu „Nové výzvy pro místní samosprávy 
– role národních asociací v rozvojové spolupráci“, jehož cílem bylo navázání dlouhodobě udržitelné rozvojo-
vé spolupráce národních asociací zemí V4 a zemí Východního partnerství. Zástupci Svazu se zúčastnili závěreč-
né konference v Bratislavě, která se konala ve dnech 12. a 13. dubna a kde byly prezentovány nejen výstupy 
projektu, ale i podepsáno Memorandum o multilaterální rozvojové spolupráci mezi Svazem, Sdružením měst 
a obcí Slovenské republiky (ZMOS), Maďarským národním sdružením místních samospráv (TOOSZ), Maďarským 
sdružením místních samospráv (MOSZ), Unií polských měst (ZMP), Národním sdružením místních samospráv Gruzie 
(NALAG), Kongresem místních samospráv Moldavska (CALM) a Sdružením ukrajinských měst (AUC), jež předurčuje 
aktivnější spolupráci asociací místních samospráv v oblasti společných zájmů.

V návaznosti na společnou iniciativu České rozvojové agentury, Platformy podnikatelů pro zahraniční rozvojovou 
spolupráci, Českého fóra pro rozvojovou spolupráci a Svazu z roku 2015, jejímž účelem bylo informovat předsta-
vitele Parlamentu ČR o významu české zahraniční rozvojové spolupráce a která vyústila ve vydání brožury „Česká 
pomoc není výdaj, ale investice – máme na víc“, Svaz uspořádal 25. října pod záštitou místopředsedy Výboru pro 
zahraniční věci, obranu a bezpečnost Senátu ČR Zdeňka Brože seminář „Rozvojová pomoc ČR v zahraničí a její 
význam“. 

Svaz je partnerem také projektu „Udržitelná města a obce pro rozvoj“, jehož realizátorem je Charita ČR. Podílel se 
na tvorbě informačního spotu o Cílech udržitelného rozvoje a cíli 11 – Udržitelná města a obce, určeného nejen 
pro představitele obcí, ale i pro širokou veřejnost, a na obsahu publikace „Zahraniční rozvojová spolupráce obcí: 
příklady dobré praxe“, která přehledně mapuje problematiku decentralizované rozvojové spolupráce včetně inspi-
rativních příkladů z ČR i zahraničí. Zapojil se i do realizace multižánrové osvětové akce „Za udržitelný svět“, jež se 
3. října konala v areálu ZOO Praha a do které byla zapojena města Turnov, Chrudim a Vítkov a městské části Praha 
8 a Praha 20. Svaz se rovněž v rámci projektu v prosinci spolupodílel na realizaci osvětových akcí v obci Zbyslavice 
(přednáška pro žáky základních škol o cílech udržitelného rozvoje se zaměřením na udržitelnou spotřebu včetně 
uspořádání charitativní sbírky oblečení), městě Vsetíně (Živá knihovna) a ve městě Moravská Třebová (seminář 
o udržitelném rozvoji a jeho cílech se zaměřením na vzdělávání v rozvojových zemích).
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Rok 2016 znamenal v oblasti programového období 2014–2020 první rok, kdy se mělo naplno rozjet čerpání z ope-
račních programů skrze individuální projekty. Nicméně i tak zůstala řada otázek spojených s evropskými strukturál-
ními a investičními fondy otevřena k diskuzi, hlavně nastavení a začátek implementace integrovaných nástrojů – ITI, 
IPRÚ a CLLD. Svaz je partnerem pro města, jež jsou nositeli IN nástrojů, jak v komunikaci s národní úrovní, tak jako pro-
středník komunikace mezi jednotlivými nositeli. V oblasti venkova proběhla úspěšná spolupráce s územními partnery 
v přípravě národní konference VENKOV, jež se konala 20. – 21. října v Litoměřicích a jejíž závěry budou využity pro 
Zprávu o stavu venkova České republiky pro nadcházející Evropský venkovský parlament. Svazu bylo nadále umož-
něno připomínkovat relevantní dokumenty na národní úrovni a byl přizván do monitorovacích výborů a pracovních 
týmů jednotlivých operačních programů, kde je možné prosazovat požadavky místní samosprávy v oblasti nastavení 
klíčových parametrů výzev, podporovaných aktivit, hodnotících kritérií atd. Nedílnou součástí evropských strukturál-
ních a investičních fondů je řízení územní dimenze prostřednictvím systému stálých konferencí. Zástupci Svazu jsou 
aktivními účastníky jednotlivých krajských setkání regionálních stálých konferencí, ale i Národní stálé konference. 
Mezi hlavní témata jednotlivých zasedání patřilo: nastavení MAP, KAP pro úspěšné čerpání evropských fondů z IROPu 
a výzev Ministerstva školství, funkčnost monitorovacího systému MS 2014+ a schvalování integrovaných strategií ITI, 
IPRÚ a CLLD.

IV. Činnost Svazu v roce 2017

K nejvýznamnějším akcím prvé poloviny roku 2017 patřila bezesporu II. právní konference, která se konala při veletr-
hu Regiontour ve dnech 19. a 20. ledna v Brně a Svaz ji pořádal poprvé prostřednictvím pobočného spolku. Program 
konference byl velmi bohatý, snažil se dotknout mnoha nových legislativních návrhů i již platných, leč dosti kompli-
kovaných novel. Tedy upozornit, na co je třeba dávat si pozor, aby vše bylo v souladu s platnými legislativními před-
pisy. Při diskusích jasně zaznívala kritika, že zákony se velmi často mění a mnohdy jsou zbytečně složité. Asi nejvíce 
pozornosti bylo letos věnováno novele zákona o obcích, zákoníku práce, registru smluv, stavebnímu zákonu, obecní 
policii a zadávání veřejných zakázek. V úvodních slovech ale bylo poukázáno také na problematiku sociálního bydle-
ní, rozšiřování pravomocí Nejvyššího kontrolního úřadu a otázku rozpočtové odpovědnosti. O těchto tématech pak 
hovořili i Vít Šťastný z Ministerstva vnitra a Jan Chvojka, ministr pro lidská práva a legislativu. 

Jarní měsíce patří tradičně krajským setkáním, která Svaz prostřednictvím pobočného spolku organizoval v průběhu 
měsíců února až dubna a celkově se jich zúčastnilo přes tisíc starostek a starostů, což opět potvrdilo popularitu těch-
to regionálních akcí. V mnoha krajích byli přítomni také hejtmani, kteří zdůrazňovali, že spolupráce krajů s obcemi 
je velmi důležitá. A to nejen v boji se státním šimlem, ale i při řešení regionálních problémů. Na krajských setkáních 
vystupovali zástupci Státního fondu životního prostředí, CzechInvestu, Úřadu práce ČR a pochopitelně odborníci z 
Kanceláře Svazu, kteří informovali o novinkách na poli legislativy. Hovořilo se o novele zákona o obcích, financování 
školství, veřejném opatrovnictví, ale také o informačních systémech a ochraně osobních údajů, o změnách malých 
rozpočtových pravidel, o rozpočtovém určení daní, hazardu atd. Ve všech krajích zaznívala kritika na velké množství 
kontrol ve veřejné správě, omezování služeb na venkově a přesouvání stále nových povinností ze státu na samosprá-
vu bez patřičného finančního krytí.

21. února se na půdě Ministerstva školství konalo další jednání s ministryní Kateřinou Valachovou. Ta zástupce samo-
správ informovala o svém záměru spustit nový investiční program na financování regionálního školství. Čerpat z něj 
budou moci města a obce všech velikostních kategorií. Jednalo se ale i o samotné změně financování regionálního 
školství – navrhovaný systém by měl posílit především venkovské školy, dále o financování nepedagogických pra-
covníků, tolik medializované inkluzi i o kapacitách mateřských škol. Zástupci ministerstva závěrem přislíbili vydat 
doporučení k individuálnímu vzdělávání a k naplněné kapacitě mateřinek. Zavázali se také k tomu, že s Ministerstvem 
zdravotnictví dojednají zmírnění hygienických podmínek pro mateřské školy.

22. února se sešlo Předsednictvo Svazu s Radou Asociací krajů. Hlavním důvodem setkání bylo řešení a společný 
postup v otázce navyšování mezd řidičů autobusů. Vedení obou organizací se shodlo na tom, že zašlou společný 
dopis premiérovi a předsedům koaličních stran s výzvou, aby vzniklou situaci neprodleně řešili a navrhli skutečně 
systémové řešení. Aby se podobná situace neopakovala, bylo by vhodné zásadně změnit také legislativu. Tak, aby ga-
rantovala, že pokud samosprávám přibydou povinnosti, přibydou s nimi i odpovídající peníze. Pokud se změny dělají 
neplánovaně v průběhu roku, negativně se to dotýká investic jak krajů, tak i měst a obcí. Kromě tohoto tématu se na 
společném zasedání diskutovala také otázka veřejného opatrovnictví, paliativní péče, vylidňování venkova a dalších.  
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Také v roce 2017 pokračovala jednání s vedením České pošty. 1. března zástupci obou stran projednávali aktuální 
stav projektu Pošta Partner, přičemž představitelé samospráv tlumočili názory starostů stěžujících si na velkou ad-
ministrativu s projektem spojenou. Jednalo se tedy o možnostech snížení administrativy, ale znovu také o zlepšení 
komunikace v případě přechodu kamenných poboček pošty na franšízy. 

7. března přijal vedení Svazu ministr zdravotnictví Miloslav Ludvík. Představitelé Svazu ho informovali o tom, že ven-
kov, ale i menší města velice trápí, že přicházejí o poskytované služby, tedy i o služby lékařské. Udržet praktické lékaře, 
zubaře, pediatry atd. v příhraničních nebo sociálně slabých oblastech je skoro nemožné. Ministerstvo by také nemělo 
zapomínat na města a obce při připomínkových řízeních. Přítomní se shodli, že je lepší vnímat podněty samospráv 
při tvorbě legislativy než potom měnit přijaté zákony, které se ukáží jako nefunkční. Otevřeno bylo i téma poplatků 
v lékárnách.

Jarními měsíci rezonovalo také téma rozpočtové odpovědnosti. A jednalo se o něm 9. března i v Senátu. Zhruba tři 
čtvrtiny senátorů spolu se zástupci samospráv zákon o pravidlech rozpočtové odpovědnosti označili za protiústavní 
a diskriminační, který ochromuje investice obcí a krajů. Většina horní komory Parlamentu se proto spolu se Svazem 
a Sdružením místních samospráv obrátila na Ústavní soud. Spornou část zákona (tedy že při zadluženosti vyšší než 
60 % průměru příjmů za poslední čtyři roky bude obcím pozastavena výplata 5 % sdílených daní) požadovaly zrušit. 
Kritizováno bylo i to, že se do ústavního práva obcí a krajů ohledně hospodaření zasahuje běžným, nikoli ústavním 
zákonem. 

„Zabraňme vylidňování území aneb jak zajistit jeho obslužnost“, to byl název semináře, který 14. března pořádal Svaz 
prostřednictví pobočného spolku se senátory. Jednalo se o první seminář ze společné série, konal se na půdě horní 
komory Parlamentu a zúčastnilo se ho na sedmdesát starostek a starostů. Předseda Svazu v Senátu konstatoval, že 
pro samosprávy je nepřijatelné, aby provozovaly obchody, hospody či dokonce dotovaly lékaře a jiné služby. To by 
měl řešit stát. Adresná státní podpora služeb na venkově je zkrátka nezbytná. Hovořilo se samozřejmě i o realizaci 
projetu Pošta Partner. Na akci konané pod hlavičkou senátního výboru pro územní rozvoj, veřejnou správu a životní 
prostředí jasně zaznělo, že zájmem zákonodárců i samospráv je zachovat mapu venkova živoucí a živou. 

Stejně tak jako v předcházejících letech i počátkem roku 2017 byla prohlubována či nově navazována spolupráce 
s některými pro Svaz důležitými partnery. Hned při lednové Právní konferenci byly podepsány dvě dohody – první 
se Svazem českých a moravských spotřebních družstev (COOP), druhé se Sdružením místních samospráv (SMS ČR) 
a Spolkem pro obnovu venkova (SPOV). Memorandum s COOP vymezilo průřezové oblasti spolupráce obou partne-
rů, ke kterým patří rozvoj obchodní obslužnosti a poskytování základních služeb, které budou družstvům i místnímu 
obyvatelstvu prospěšné, dále posílení zaměstnanosti ve venkovských oblastech, podpora podnikání, propagace ven-
kova a pochopitelně i finanční podpora venkova. Memorandum se SMS ČR a SPOV pak znovu stvrdilo společný postup 
při snaze dosáhnout zvýšení podílu na dani z přidané hodnoty pro samosprávy v rámci rozpočtového určení daní, 
a to na dříve dohodnutých 23,58 %. V únoru se Svaz dohodl na užší spolupráci s Autoklubem ČR, který je samostat-
ným suverénním a dobrovolným spolkem zájemců o motorismus. Cílem tohoto partnerství je především spolupráce 
v oblasti sportu, zájmové činnosti a bezpečnosti silničního provozu. 

V. Rada a Předsednictvo Svazu

Rada Svazu pracovala ve smyslu platných Stanov Svazu, plnila svěřené úkoly. V průběhu období mezi Sněmy byla 
svolána k 5 řádným zasedáním a 1 mimořádnému zasedání, korespondenčně nerozhodovala. Při svých zasedáních 
byla vždy usnášeníschopná. 

Předsednictvo Svazu jednalo na 11 řádných, 4 mimořádných zasedáních a 8krát rozhodovalo korespondenčně. 

VI. Komise Předsednictva, Kontrolní výbor, komory a VMČO

Komise, jako speciální poradní orgány Předsednictva Svazu, řešily specifické okruhy odborných problémů. V součas-
né době při Předsednictvu pracuje 14 komisí, 11 pracovních skupin a jedna expertní skupina.

Kontrolní výbor se scházel pravidelně před řádným zasedáním Předsednictva Svazu. Přehled o jeho činnosti je samo-
statným materiálem předloženým Sněmu Svazu, kterému je ze své činnosti odpovědný.
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Vedle komisí se ke svým jednáním scházejí i komory Svazu a Výbor městských částí a obvodů statutárních měst 
a hlavního města Prahy. 

VII. Kancelář Svazu 

Kancelář Svazu organizačně a technicky zabezpečovala zasedání a jednání všech svazových orgánů včetně přípravy 
podkladů a zpracování zápisů. Zajišťovala výkony rozhodnutí orgánů Svazu i administrativní práce, a to jak ve vztahu 
k České republice, tak i k zahraničí. Kancelář Svazu organizačně a technicky zajišťovala realizaci některých projektů 
a také výše citované akce pořádané nebo spolupořádané Svazem.

Na 12. zasedání Předsednictva Svazu dne 15. dubna 2016 došlo k úpravě organizačního řádu, týkající se uspořádání 
Kanceláře. Byly navrženy a schváleny následující změny:
a) formální, spočívající jednak v přejmenování „oddělení“ na sekce a změně označení pozice vedoucích pracovníků 

těchto oddělení z „vedoucích“ na „ředitele“; tyto změny nemají žádné právní dopady, jejich účelem bylo zjedno-
dušení komunikace a spolupráce s orgány státní správy, které např. při organizaci jednání vyžadují přítomnost 
funkcionářů s označením „ředitel“;

b) faktické, spočívající jednak v podřazení dosud samostatného organizačního celku pro projekty a vzdělávání do 
struktury Kanceláře Svazu, dále pak sloučení Oddělení vnějších vztahů s uvedeným organizačním celkem do jedné 
sekce – Sekce pro projekty a zahraniční vztahy; navržená změna vedla k racionalizaci řízení činnosti zaměstnanců 
Svazu a jejich lepší koordinaci.

V současné době pracuje v Kanceláři Svazu 43 zaměstnanců, z toho v legislativně právní sekci 6 zaměstnanců, v sekci 
pro projekty a zahraniční vztahy 28 zaměstnanců, v sekci organizace a marketingu 5 zaměstnanců, v ekonomické 
sekci 2 zaměstnanci. Součástí Kanceláře Svazu je i 1 zástupce výkonného ředitele. Kancelář řídí výkonný ředitel.

V rámci sekce pro projekty a zahraniční vztahy jsou organizačně a technicky zajišťovány realizace projektů Svazu.  
V současné době je realizován jeden projekt financovaný z Evropského sociálního fondu prostřednictvím Operační-
ho programu Zaměstnanost, a to projekt „Centra společných služeb obcí“ (dále jen Projekt) v celkové výši necelých 
400 mil. Kč,  financovaný z prostředků EU a rozpočtu ČR.  Projekt je v realizaci a končí v červenci 2019.

Do projektu je smluvně zapojeno 83 dobrovolných svazků obcí. Jejich prostřednictvím více než 1600 obcí (1675), 
a 2,1 milionu obyvatel ČR. Projekt je zaměřen na podporu vytváření společné nebo společně sdílené administrativní 
kapacity v území pro poskytování potřebných a požadovaných služeb v oblasti samosprávných kompetencí, a to pro-
střednictvím poradenství např. v oblasti ekonomických agend, dotačního managementu, veřejných zakázek apod. 
zejména pro neuvolněné starosty malých obcí. Hlavním cílem projektu je zkvalitnění výkonu samosprávných činností 
zejména malých obcí a zajištění rovnoprávného přístupu občanů i malých obcí k poskytovaným veřejným službám.

Mimo jiné je prostřednictvím uvedeného projektu plněna priorita Svazu č. 2 a zejména 2.2.

VIII. Plnění priorit činnosti a Akčního plánu činnosti Svazu měst a obcí České republiky 
za období 2015–2017 

Na XIV. sněmu Svazu měst a obcí České republiky byl projednán a schválen materiál Priority Svazu měst a obcí České 
republiky na období 2015–2017, které jsou přílohou této zprávy. V rámci jeho projednávání účastníci sněmu požá-
dali, aby se Svaz zabýval některými tématy, která navrhovaný materiál neobsahoval. Ta byla následně do materiálu 
(s ohledem na svou povahu) buď zapracována, nebo bylo přislíbeno jejich zapracování do tzv. Akčního plánu.
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I. část Akčního plánu – opatření k dosažení Priorit činnosti Svazu na období 2015–2017

Tato část Akčního plánu vychází z XIV. sněmem schválených Priorit činnosti Svazu na období 2015–2017. Je členěn 
podle jednotlivých priorit a cílů. Obsahuje návrh dílčích opatření k dosažení stanovené priority.

Cíl Opatření Gesce Plnění

1
(věta 
první)

Vypracovat osnovu návrhu. Pre-
zentace v odborném tisku a na od-
borných fórech. Následně prosazo-
vat v rámci debat o změně Ústavy.

LK

Zpracována komparace ústav Rakouska a Německa (resp. 
spolkových zemí), komparace využita jako základ pro po-
souzení jednotlivých institutů. Tyto opakovaně projedná-
vány Legislativní komisí a dále zaslány k odbornému po-
souzení právním specialistům na komunální právo. Zástup-
ce Svazu je členem skupiny pro změnu Ústavy, kde tlumočí 
požadavky Svazu.

1
(věta 
druhá)

Požadavek uplatňovat v rámci jed-
nání s vládou, příslušnými ministry 
a vedením ústředních orgánů stát-
ní správy.

LK
Jednáno pravidelně s ÚZSVM, SPÚ a MFČR ohledně bez-
úplatného převodu majetku na obce pro veřejně prospěš-
né účely i údržby státního majetku na území obcí.

  2

V rámci jednání s představiteli vlá-
dy a obou komor Parlamentu zajis-
tit podporu pro změnu volebního 
systému na systém tzv. „neomeze-
ného hlasování“. V rámci projed-
návání „supervolebního“ zákoníku 
předložit konkrétní návrh Minister-
stvu vnitra.

LK

Z podnětu Svazu zřídil ministr vnitra odbornou pracovní 
skupinu. Ta nyní zpracovává 3 varianty možných úprav. Le-
gislativní změny lze očekávat nejdříve po zvolení nové Po-
slanecké sněmovny. 

  3
Svaz požadavek uplatní v rámci 
projednávání příslušných právních 
předpisů.

dle 
oblasti

V novém zákoně o odpadech je velmi silně prosazován po-
žadavek na samostatné rozhodování jednotlivých obcí, ale 
také role svazků jako nástroje pro řešení dané oblasti.

  4 Svaz požadavek uplatní v rámci 
projednávání příslušných strategií.

dle 
oblasti

Uplatnili jsme v základní strategii ČR 2030. Uplatnili jsme 
v případě připomínek Koncepce rodinné politiky. 

  5

Legislativní komise dospěla k zá-
věru, že dosud vyloučená ustano-
vení Evropské charty místní samo-
správy nejsou v rozporu s právním 
řádem České republiky, a proto 
pominuly důvody jejich výluky. 
Svaz se obrátí na Ministerstvo vni-
tra s žádostí o projednání této zá-
ležitosti.

LK Bude projednáno s MVČR a vládou.

  6 Projednat s příslušnými ministry 
resp. vládou jako celkem. LK

Požadavek projednán s ministrem pro lidská práva, rov-
né příležitosti a legislativu. Zástupce Svazu byl jmenován 
do Komise pro hodnocení dopadů regulace při LRV. 

  7
Svaz požadavek uplatní v rámci 
projednávání příslušných právních 
předpisů.

dle 
oblasti

Svaz vedl celou řadu jednání (vláda, Sněmovna, Senát) 
v souvislosti návrhem na rozšíření působnosti NKÚ. Tento 
návrh byl na jaře 2016 těsnou většinou v Senátu zamítnut. 
Z podnětu Svazu Ministerstvo financí zpracovávat analýzu 
kontrol ÚSC.

Priorita č. 1 – Územní samospráva jako plnohodnotný a silný článek veřejné správy v České republice. Silné muni-
cipality, či jejich svazky, jako styčný bod kontaktu občana s veřejnou správou.

Odkaz na Prioritu a příslušný cíl v rámci priority (viz příloha Priorit Svazu...)
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Cíl Opatření Gesce Plnění

  1

Svaz bude jednotlivé agendy 
vhodné pro výkonové financová-
ní navrhovat a požadovat po jed-
notlivých rezortech analýzu sku-
tečných nákladů na výkon těchto 
jednotlivých agend.

Svaz bude analyzovat výši podfi-
nancování měst a obcí za výkon 
přenesené působnosti.

FK

Pro výkonové financování byly ze strany Svazu navrženy tyto 
agendy: vydávání občanských průkazů, cestovních dokladů, 
řidičských průkazů, v oblasti sociálního zabezpečení např. 
příspěvek na zdravotnické pomůcky, v oblasti dopravy zápis 
do registru silničních vozidel atp. 

Na základě podkladů a čísel od předsedy sdružení tajemní-
ků OÚ byla vypracována jednoduchá analýza, která ukázala, 
že v oblasti financování přenesené působnosti jsou města 
a obce skutečně podfinancováné. V průměru se jedná o 35 % 
nákladů, které musí uhradit ze svých rozpočtů. Do výpočtu 
jsou v příjmech zahrnuty příjmy z příspěvku na výkon státní 
správy, příjmy ze správních poplatků, a dále i příjmy z pokut 
a sankčních plateb. Uvedené procento je průměr za všechny 
agendy (některé agendy mohou být i ziskové např. pasy, vět-
šina ostatních je ztrátová). Situace může být jiná u různých 
typů obcí. U většiny obcí I. typu je příspěvek na VSS dostaču-
jící, naproti tomu pro obce II. a zejména III. typu, které dělají 
největší objem státní správy, je výše příspěvku nedostačující. 
Reálné náklady na financování přenesené působnosti převy-
šují příjmy od státu až o 35 %.

Jako vhodné řešení se jeví smíšený model financování, kdy 
by byla část příspěvku vyplácena paušálně dle druhu a veli-
kosti obce a druhá část výkonově. 

  2

Svaz bude usilovat o nastavení 
systému efektivního financování 
dobrovolných svazků obcí (DSO), 
v rámci nichž je prováděna mezi-
obecní spolupráce, tak, aby byla 
zajištětěna jejich dlouhodobá fi-
nanční stabilita.

Předsed-
nictvo 
Svazu, 
FK, RK

Plněno průběžně. V roce 2016 byl poskytovatelem dotace 
MPSV schválen projekt „Posilování administrativní kapacity 
obcí na bázi meziobecní spolupráce” v jehož rámci probíhá 
ověřování předpokladu možného posílení podílu dobrovol-
ných svazků obcí na zapojení do systému veřejné správy ČR 
a současně ověření možnosti sdíleného financování DSO 
v závislosti na využívání služeb poskytovaných členským 
obcím dobrovolných svazků. Projekt se úspěšně rozběhl, 
v současnosti je zapojeno 83 DSO. K možnostem jejich vět-
šího začlenění do systému veřejné správy byla ustavena sva-
zová pracovní skupina pro projednání legislativních úprav za 
účasti členů RK.

  3

Svaz požadavek uplatní v rámci 
projednávání novely zákona č. 
243/2000 Sb., o rozpočtovém ur- 
čení daní.

FK

V době přípravy materiálu byla Poslaneckou sněmovnou 
projednáván návrh Libereckého kraje na navýšení RUD ob-
cím (ST 781), konkrétně navýšení podílu na DPH na 23,58 % 
ze současných 21,4 %. K podpoře tohoto návrhu bylo pode-
psáno společné prohlášení organizací hájících zájmy samo-
správ (SMO, SPOV, SMS) k podpoře návrhu Libereckého kraje. 
Dále byl rozeslán dopis předsedy všem členským obcím se 
žádostí o oslovení zákonodárců, aby návrh podpořili.

Úpravu RUD, tak aby došlo k posílení příjmů obcí ze sdílených 
daní, prosazuje Svaz na jednáních Pracovní skupiny k RUD 
a na samostatných jednání s ministrem financí, zástupci MF, 
poslanci či senátory. RUD je každoročně projednáván na CFK 
s představiteli vlády.

Priorita č. 2 – Zajištění adekvátního způsobu a výše financování obcí odpovídající svěřenému přenosu kompe-
tencí a zajišťující samosprávný rozvoj obce z národních i nadnárodních zdrojů. Podpora meziobecní spolupráce 
představuje prioritní nástroj dobrovolného sdružování samospráv v území postavený na finančním zvýhodnění.
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Svaz prosazuje navýšení podílu na DPH na úroveň 23,58 % 
a navrácení motivační složky 30 % z daně z příjmů fyzických 
osob z přiznání (návrh Pardubického kraje) za současného 
uskutečnění změny kritéria počtu dětí a žáků ze 7 % na 9 % 
(s účinností od 1. ledna 2017). 
Svaz podporuje legislativní návrh Pardubického kraje (na-
výšení DPH na 23,58 % a navrácení 30 % motivace), který je 
v Poslanecké sněmovně. 
Kancelář Svazu připravila analýzu RUD realizovaného pro-
střednictvím pouze jedné daně – DPH, která dne 27. 9. 2016 
byla projednávána na jednání s MF. MF připraví obdobný 
propočet pro Svaz. Dále byly projednávány možnosti nové-
ho motivačního prvku, tak aby byl pro většinu obcí spraved-
livější a nedocházelo k zápornému výnosu pro některé obce.

 4

Svaz bude prosazovat valorizaci 
příspěvku na přenesenou působ-
nost a usilovat o navrácení výše 
příspěvku na přenesenou působ-
nost na úroveň roku 2011, tj. zvý-
šení o 17,6 %.

FK

Podařilo se dosáhnout zvýšení příspěvku na výkon státní 
správy pro rok 2016 o 1 % a pro roky 2017, 2018 a 2019 o 5 % 
ročně. Příspěvek by v roce 2019 měl být celkově navýšen 
o 16 %. Příspěvek na výkon státní správy byl však snížen v roce 
2011 o 17,6 %, což je o dalších 6,6 % více. Je třeba připome-
nou další skutečnosti například, že nikdy nedošlo k valoriza-
ci příspěvku, i když platy zaměstnanců ve státní správě byly 
rozhodnutím vlády zvýšeny již několikrát zhruba o 12,5 %, 
dále že příspěvek pokrývá obcím v průměru 65 % nákladů 
a zbylých 35 % hradí ze svých rozpočtů a peníze na úkoly 
v samostatné působnosti jsou sanovány úkoly státu, přitom 
dalšími a dalšími novelami zákonů neustále přibývají další po-
vinnosti, které obce v přenesené působnosti musí vykonávat. 

Svaz bude dále usilovat o navrácení výše příspěvku na VSS 
na hodnotu roku 2010 včetně valorizace.

5 
(věta 
první)

Svaz bude prosazovat v rámci pro-
jednávání příslušné legislativy.

dle 
oblasti

Průběžně (např. zákon o sociálním bydlení, rozvolnění pří-
slušnosti OÚ při vydávání řidičských průkazů nebo také u ve- 
řejného opatrovnictví).

5 
(věta 
druhá)

Svaz bude iniciovat jednání s 
MPSV a MV a prosazovat při pro-
jednávání příslušné legislativy.

LK Projednáno Legislativní komisí.

  6
Svaz bude prosazovat v rámci pro-
jednávání zákona o sociálním by-
dlení.

PSpPSZ, 
BytK

Svaz prosazuje v rámci jednání o návrhu zákona o sociálním 
bydlení.

  7 Svaz bude prosazovat v rámci pro-
jednávání příslušné legislativy.

dle 
oblasti

Svaz inicioval v Senátu pozměňovací návrh k zákonu o SPÚ, 
kterým by byl zachován bezúplatný převod pozemků na 
obce pro účely bydlení, který ale nezískal ve Sněmovně do-
statečnou podporu a byl schválen původní návrh.

V případě veřejného opatrovnictví byla veřejným opatrov-
níkům přiznána paušální platba ve výši 26 tis. Kč ročně (za 
každého opatrovance). 

  8

Svaz bude usilovat o zohledně-
ní potřeb měst a obcí při imple-
mentaci programového období 
2014–2020 prostřednictvím me-
chanismu stálých konferencí – na 
regionální i národní úrovni. 

RK

Plní se průběžně – členové SMO ČR jsou nominováni v rámci 
RSK ve všech velikostních komorách – komora obcí, komora 
měst, komora ITI, IPRÚ, kde se aktivně podílejí na přípravě 
regionálních akčních plánů RSK. Celkem je nominováno do 
RSK 56 členů SMO ČR. Jsou diskutovány aktuální potřeby 
území vzhledem k implementaci programového období, 
nastavení národních dotačních titulů, spolupráce s nosite-
li integrovaných strategií a jsou zde přenášeny související 
podněty z území směrem k národní úrovni. Kancelář Svazu 
a Předsednictvo SMO ČR se účastní pravidelných čtvrtletních 
setkání Národní stálé konference.
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  9

Svaz bude usilovat o podporu 
obcí při přípravě na nové progra-
movací období EU 2014–2020, 
např. v oblasti nastavení a realiza-
ce integrovaných přístupů k roz-
voji území, informační podpory.  

RK

Plněno průběžně – vznikla pracovní skupina pro nositele in-
tegrovaných strategií IPRÚ, která se schází pravidelně 1 x mě-
síčně v sídle SMO ČR, kde se řeší aktuální otázky pro imple-
mentaci IN strategií na městech. Pro nositele integrovaných 
strategií existuje informační podpora skrze Kancelář Svazu, 
kdy jsou zasílány informace z jednotlivých řídících orgánů 
a dalších subjektů a vyvěšovány na web pravidelné informa-
ce z ŘO a jednotlivých ministerstev. Regionální komise také 
debatuje implementaci programového období 2014–2020 
a ve všech zmíněných pracovních skupinách se sbírají pod-
něty z území, které jsou poté přenášeny skrze jednání Před-
sednictva SMO ČR s Vládou, NSK a dalšími kanály na národní 
úroveň. Každoročně je vydávána publikace s tématikou ak-
tuálního programového období, jež by měla samosprávám 
pomoci při přípravě projektových záměrů a ulehčit čerpání 
z evropských a dalších dotačních zdrojů. V roce 2015 byla 
vydána publikace „Evropské dotace pro obce” a v roce 2016 
byla vydána publikace Národní dotační zdroje pro obce a na 
rok 2017 je plánována publikace o komunitárních progra-
mech, kde obce mohou být příjemci dotace. 

10

Svaz bude usilovat o maximál- 
ní zjednodušení implementační- 
ho a administrativního systému 
u správců dotačních programů, 
sjednocení pravidel a metodik. 

RK

Plní se průběžně – skrze PS IPRÚ, ITI a Regionální komisi do-
chází ke sběru aktuálních dat a informací, podnětů z území, 
jež jsou poté přenášena na MMR – odbor regionální politiky 
a jednotlivé řídící orgány, které jsou poté diskutovány na jed-
náních s národní úrovní skrze PS na MMR a ŘO jednotlivých 
operačních programů. Členové SMO ČR jsou členy skupiny 
k jednotnému metodickému prostředí programového obdo-
bí pod Národním orgánem pro koordinaci a pracují v Moni-
torovacích výborech jednotlivých operačních programů, kde 
jsou schvalovány aktuální úpravy OP s cílem zjednodušit im-
plementaci aktuálního programového období. 

Cíl Opatření Gesce Plnění

  1

Svaz bude prosazovat v rámci pro- 
jednávání příslušné legislativy. 
V první fázi se zaměří na rozšíření 
kompetencí u správních agend na 
úseku občanských průkazů, pasů či 
řidičských průkazů.

dle 
oblasti

Novela zákona o pozemních komunikacích vrátila kompe-
tence speciálního stavebního úřadu pro místní komunikace 
zpět na obce III. typu.

24. 5. 2016 se uskutečnilo z podnětu SMO ČR na MV společ-
né jednání zástupců MV, MD, MMR a SMO ČR ve věci výkonu 
agendy speciálních stavebních úřadů na místních komunika-
cích a dalších agend na obcích s pověřeným úřadem. Jednalo 
se o tyto agendy pro obce II. typu:
 agendy vydávání OP a pasů,
 agenda vynětí ze ZPF,
 speciální stavební úřad (povolování místních komunikací) – 

k této agendě byl rozeslán dotazník na všechny typy obcí. 
Bohužel o provádění této agendy projevilo zájem pouze 
29 % obcí II. typu, proto nebylo její legislativní ukotvení 
dále prosazováno při novel zákona o pozemních komuni-
kacích, která je nyní v Senátu.

Priorita č. 3 – Kvalitní veřejné služby sloužící občanům České republiky musejí být dostupné v široké variabilitě 
území a sídel. Nejedná se pouze o dostupnost a vstřícnost služeb veřejné správy, ale i poštovních, vzdělávacích, 
sociálních či zdravotních služeb. Vedle toho je kladen důraz na životní prostředí včetně fungujícího odpadového 
hospodářství.
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Dlouhodobě prosazujeme také zachování stavebních úřadů 
na tomto typu obcí, neboť právě zde jsou odborníci zároveň 
dostupní občanům. Naposledy při projednávání novely sta-
vebního zákona – koordinované řízení.

  2
Svaz bude prosazovat v rámci pro-
jednávání příslušné legislativy. Pří-
klad: povolování kácení dřevin.

dle 
oblasti

V souvislosti s povolováním kácení dřevin Svaz razantně od-
mítnul novelu příslušného zákona, která navrhovala změnu 
kompetencí, kdy by napříště povolení vydávaly obce s pově-
řeným obecním úřadem a nikoliv obce I. typu, jak je tomu do-
posud. 

  3

Svaz bude prosazovat v rámci pro-
jednávání příslušné legislativy a 
v Radě vlády pro koordinaci boje 
s korupcí.

dle 
oblasti

Uplatňováno např. při projednávání nového zákona ZVZ, při 
rozšiřování působnosti NKÚ, při projednávání zákona o re-
gistru smluv. Zástupci Svazu uplatňují průběžně v RVpKBK a 
jejích PS (střet zájmů, ochrana oznamovatele).

  4
Svaz bude prosazovat v rámci pro-
jednávání návrhu Reformy financo-
vání regionálního školství.

ŠK

Splněno, schválena novela školského zákona reformující fi-
nancování, při přípravě konzultována se Svazem, který na-
vrženou filosofií změny financování na pedagoga (místo na 
žáka) podpořil. Svaz nadále projednává parametry provádě-
cích předpisů tak, aby nedošlo k poškození škol.

  5
Svaz bude prosazovat v rámci pro-
jednávání návrhu Reformy financo-
vání regionálního školství.

ŠK

V rámci zvýšení rozpočtových prostředků kapitoly školství je 
podpora nárokově zajištěna ze státního rozpočtu, další pod-
pora zajištění inkluzivního vzdělávání je možná z výzev prio-
ritní osy 3 OP VVV.

  6

Svaz bude požadovat po MŠMT a 
MF vytvoření víceletého dotačního 
titulu zaměřeného na řešení situace 
přeplněných základních škol v tzv. 
satelitních lokalitách kolem velkých 
měst, například okolí Prahy apod. 

ŠK
Splněno, jsou spuštěny víceleté dotační programy MF a MŠMT 
jak na zajištění výstavby nových školních zařízení v prstenci 
velkých měst, tak na rozvoj kapacit MŠ a ZŠ po celé ČR.

  7 Svaz projedná s objednateli dopra-
vy (Asociací krajů a MD). DK

Na jednání DK 23. 3. 2017 byl přítomen zástupce Asociace 
krajů, Roman Hanák. Projednávána byla témata regionální 
dopravy – koordinace návaznosti spojů vlakové a autobu-
sové dopravy a společný postup ve věci kompenzací mezd 
řidičů autobusů.

Ke mzdám řidičů proběhlo společné jednání vedení AK 
a SMO.  

K jednání s objednateli dopravy AK a MD prozatím nedošlo. 
Na 30. září 2016 zaslána žádost na AK ve věci informací ke 
kompenzacích krajům státem na zvýšení mezd řidičů linko-
vých autobusů. Ve věci platů řidičů autobusů proběhla kore-
spondence se Sdružením dopravních podniků a ROPID.

  8

Svaz projedná s příslušnými mini-
sterstvy (MSp, MV, MPSV) přijetí 
právní úpravy, kde budou jedno-
značně vymezeny povinnosti ve-
řejného opatrovníka při zachování 
jeho výkonu na obcích všech typů. 
Svaz bude prosazovat, aby náklady 
na výkon veřejného opatrovnictví 
nesl v plné výši stát, tedy obdobně, 
jako je tomu u výkonu sociálně-
-právní ochrany dětí.

SZK

Splněno, v rámci mezirezortního připomínkového řízení byla 
zvolena varianta paušální platby za opatrovance – s ohledem 
na administrativní náročnosti původně prosazovaného prin-
cipu plateb za výkon přenesené působnosti ve stejném reži-
mu, jak je tomu u OSPOD. Od roku 2017 všichni opatrovníci, 
kteří vyplnili dotazník MV, obdrží 29 tis. Kč na opatrovance.

9
(věta
první)

Svaz bude podporovat projekty za-
měřené na problematiku stárnutí 
populace, bude prosazovat zájmy 
obcí v rámci Rady vlády pro seniory

SZK

Splněno a plněno průběžně, Svaz nominoval zástupce do 
Rady vlády pro seniory a stárnutí populace, byla uspořádána 
konference (květen 2016) zaměřená na problematiku seniorů 
ve městech – společně s Diakonií, zástupci Svazu se aktivně
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a stárnutí populace a také bude 
motivovat k plnění Národního akč-
ního plánu podporujícího pozitivní 
stárnutí pro období let 2013–2017.   

účastní jednání na MPSV, ČSÚ a ČSSZ, kde je projednává-
na možnost změny zákona o zaměstnanosti ve prospěch 
sandwichových rodin a pečujících o své rodiče. V dlouhodo-
bém úkolu se bude nadále pokračovat.

9 
(věta 
druhá)

Svaz bude prosazovat v rámci 
jednání s MPSV a Asociací krajů 
a v rámci projednávání legislativy 
týkající se financování sociálních 
služeb.

SZK

Splněno – mezirezortní připomínkové řízení věcného záměru 
zákona o sociálních pracovnících a zákona o sociálních služ-
bách. Předsedkyně SZK byla nominována do komisí Asociace 
krajů, za rok 2017 došlo ke třem připomínkovým řízením k zá-
konu o sociálních službách, kde Svaz hájil pozice měst a obcí. 
Na začátku roku 2017 poprvé bylo ze strany státu a některých 
krajů zaplaceno za poskytování sociálních služeb v předstihu. 
V dlouhodobém úkolu se bude nadále pokračovat.

10

Svaz projedná s příslušnými aktéry 
(MZd, MŠMT, zdravotními pojišťov-
nami, Asociací krajů) problematiku 
nedostatku lékařů v ČR. Svaz bude 
prosazovat vytvoření pobídkové-
ho nástroje v oblasti financování 
a vzdělávání, aby byla dlouhodobě 
zajištěna základní lékařská péče 
v území.  

SZK

Zástupci MZd byli pozváni na jednání Komory obcí i SZK. 
Dále bylo jednáno s Českou lékařskou komorou a Českou lé-
kárnickou komorou. Jednání jsou vedena i na úrovni vlády. 
Na podzim roku 2017 se počítá s kulatým stolem na téma ne-
dostatek lékařů v ČR. V dlouhodobém  úkolu se bude nadále 
pokračovat.

11

Svaz bude požadovat v rámci jed-
nání s vládou, MV a Policejním 
prezidiem. Svaz průběžně jedná 
s Policejním prezidiem

BezpK Plní se průběžně.

12 (věta 
první a 
druhá)

Svaz bude usilovat o účast při pří-
pravě těchto projektů, přičemž 
v rámci těchto příprav bude uplat-
ňovat své požadavky na finan-
cování a koordinaci. V současné 
době se Svaz podílí na přípravě 
výzvy pouze pro potřeby obcí. 

KISMO Pro obce se realizuje již druhá výzva. Svaz prosadil koordinaci 
nadrezortně a to prostřednictvím digitálního zmocněnce.

12 
(věta 
třetí)

Svaz projedná se zástupci Asocia-
ce krajů a MV. KISMO Plní se průběžně ve spolupráci s Digitálním zmocněncem, 

AKČR a MV.

13

Svaz bude i nadále prosazovat ak-
tivní komunikaci s Českou poštou 
v souvislosti se změnou obsluhy 
poboček pošty a bude v maximál-
ní možné míře bojovat proti rušení 
poboček.

KO

Zástupci Komory obcí pravidelně jednají s nejvyšším vede-
ním ČP. Také díky našim podnětům došlo ke změně smlouvy 
o projektu Pošta partner. Zásadními změnami jsou navýšení 
paušální odměny či snížení a celkové zjednodušení sankcí. 
Dále pak např. možnost prodeje dálničních známek či den-
ního tisku.

14

Svaz bude požadovat po státu do-
statečná opatření a kompetence 
k zabezpečení základních životních 
potřeb obyvatelstva v souvislosti 
s živelními pohromami a mimořád-
nými událostmi (např. povodně, 
plošný výpadek dodávky energií, 
požáry, ztráta pramenišť). A dále 
bude prosazovat zřízení jednotné-
ho funkčního orgánu pro koordi-
naci, snižování a likvidaci následků 
mimořádných situací (živelní po-
hromy, plošný výpadek dodávek 
energie a životně důležitých suro-
vin) v soustavě veřejnosprávních 
institucí České republiky.

BezpK Systematická podpora částečně zajištěna JSDHO čerpá dota-
ce na techniku, v jednání jsou další projekty.
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15

Svaz bude dále pokračovat v práci 
na přípravě nové legislativy odpa-
dového hospodářství (zejména zá-
kon o odpadech, zákon o obalech, 
zákony o výrobcích s ukončenou 
životností a prováděcí předpisy 
k nim) v souladu se Strategií rozvo-
je nakládání s odpady ve městech 
a obcích ČR a v souladu s evrop-
ským právem se zaměřením na 
snížení množství ukládání odpadů 
na skládku, rozvoje třídění odpadů 
a podporou materiálového ener-
getického využití odpadů tak, aby 
bylo zajištěno dlouhodobě stabilní, 
sociálně a ekonomicky únosné od-
padové hospodářství ve městech 
a obcích (tj. s minimálním dopa-
dem do rozpočtu domácností).

KŽP
Svaz všechny tyto požadavky prosazoval v rámci projednává-
ní předmětných zákonů s Ministerstvem životního prostředí 
a bude v tom nadále pokračovat i v Parlamentu ČR.

16

Svaz bude nadále prosazovat změ-
nu legislativy v oblasti odpado-
vého hospodářství vedoucí k co 
nejvyšší participaci měst a obcí 
na udělování povolení ke sběru 
a výkupu odpadů (např. formou 
závazného stanoviska) a násled-
né kontrole, neboť se nejedná jen  
o majetek měst a obcí, který je krá-
deží poškozován, ale potenciálně 
také o ohrožení lidských životů. 
Svaz bude dále prosazovat, aby byl 
zakázán výkup odpadů od fyzic-
kých nepodnikajících osob.

KŽP
Svaz všechny tyto požadavky prosazoval v rámci projednává-
ní předmětných zákonů s Ministerstvem životního prostředí 
a bude v tom nadále pokračovat i v Parlamentu ČR.

17

Svaz bude vyvíjet osvětovou čin-
nost a metodickou podporu za 
využití finanční podpory různých 
institucí a fondů.

PSpRP

Svaz byl partnerem projektu Ženy a muži v rovnováze (září 
2014 – srpen 2016) financovaného z programu Dejme (že)
nám šanci z FM EHP/Norsko. V rámci projektu byla vytvoře-
na PS Svazu pro rovné příležitosti, byla vytvořena analýza 
zastoupení žen a mužů ve vedení měst a obcí po r. 2014, pro-
bíhala osvětová informační kampaň týkající se problematiky 
rovných příležitostí žen a mužů na místní úrovni atd.
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18

Svaz bude usilovat o nastavení jed- 
notných pravidel, podmínek v ob-
lasti cestovního ruchu (např. ote-
vření diskuze o zákonu o cestovním 
ruchu). Dílčím cílem je také zjedno-
dušení vízové politiky pro příchozí 
turisty. 

KCR

Plněno průběžně – Svaz uzavřel v roce 2015 dvě Memoranda 
o spolupráci, a to se Svazem obchodu a cestovního ruchu 
a Fórem cestovního ruchu, za účelem společné komunikace 
v případě diskuse o zákonu o cestovním ruchu, novém na-
stavení místních poplatků, zjednodušení vízové politiky pro 
příchozí turisty a také úpravu textace zákona č. 159/2000 Sb. 
v oblasti průvodcovství. K tématu místních poplatků bylo 
schváleno společné stanovisko za všechny tři organizace 
a byla vytvořena pracovní skupina k této tématice na odbo-
ru cestovního ruchu při MMR, která ve své práci pokračuje 
i v roce 2017. Nově byla otevřena diskuse k upravení textace 
č. 159/2000 Sb., v části o průvodcích, aby samosprávy moh-
ly obecně závaznou vyhláškou ustanovit povinné vzdělání 
a místní zkoušku pro průvodce v katastru dané obce pro za-
mezení nekvalitních průvodcovských služeb.

Cíl Opatření Gesce Plnění

  1

Svaz bude podporovat obce a 
města při navazování mezinárod-
ních partnerství a spolupráce a bu- 
de poskytovat informace a pora-
denství v oblasti dotačních zdrojů 
na podporu mezinárodní spolu-
práce obcí, především z programu 
Evropa pro občany a dotačního 
titulu České rozvojové agentury 
„Podpora rozvojových aktivit krajů 
a obcí v prioritních zemích české 
zahraniční rozvojové spolupráce”. 

Svaz bude prostřednictvím reali-
zace svých vlastních projektů či 
participace na projektech jiných 
partnerských organizací podporo-
vat demokratizaci komunální sféry 
v zemích, kde se samosprávná de-
mokracie teprve vytváří, poskyto-
vat pomoc a předávat zkušenosti 
s budováním samosprávné de-
mokracie v České republice obcím 
a městům ze zemí procházejících 
transformací. Svaz bude podporo-
vat zapojení českých měst a obcí 
do rozvojové spolupráce.

KpZS

Byla realizována řada aktivit od poradenství k dotačním 
možnostem podporujícím mezinárodní a partnerskou spolu-
práci samospráv, přes informování o možnostech mezinárod-
ní spolupráce, realizaci setkání partnerských měst zemí V4 
a národních asociací V4 po informační semináře pro žadate-
le z evropských programů.

Výběr z aktivit po jednotlivých letech:

2014: projekt Podpora zapojení měst a obcí ČR do zahranič-
ní rozvojové spolupráce. Výstupy: studie Decentralizovaná 
rozvojová spolupráce českých samospráv, databáze českých 
samospráv vázaných na ZRS, vzdělávací seminář, vytvoření 
samostatné rubriky o zahraniční rozvojové spolupráci, infor-
mační kampaň.

2015: projekt Partnerství pro rozvoj – přínos místních samo-
správ pro EYD 2015, Svaz partnerem projektu, hlavní reali-
zátor Charita ČR. Výstupy projektu: semináře pro zastupitele 
zapojených měst, seminář, tvorba mediálních nástrojů, zpra-
cování a vydání manuálu pro komunikaci rozvojových témat 
pro místní samosprávy, zpracování a vydání toolkitů o rozvo-
jových aktivitách zapojených měst

2015: projekt Úloha místních samospráv v rozvojové spo-
lupráci v kontextu EYD 2015. Výstupy projektu: Informační 
kampaň, seminář „Projektová žádost – jak na to?“, mezinárod-
ní konference „Role místní samosprávy v zahraniční rozvojo-
vé spolupráci“. 

2015: společná iniciativa ČRA, PP ZRS a FoRS za navýšení fi-
nančních prostředků plynoucích na zahraniční rozvojovou 
spolupráci, vydání brožury k rozvojové pomoci.

2015–2016: mezinárodní projekt Nové výzvy pro místní sa-
mosprávy - role národních asociací v rozvojové spolupráci, 
SMO partnerem, hl. realizátor ZMOS. Výstupy projektu: vydá-
ní sborníku příkladů dobré praxe ze zemí V4, studijní cesty 
zástupců municipalit do zemí V4 a mimo (Gruzie).

Priorita č. 4 – Mezinárodní spolupráce obcí zabezpečuje plnohodnotný rozvoj samospráv ve formě kooperace 
a interakce se zahraničím, přičemž se nejedná pouze o partnerství měst, ale i rozvojovou spolupráci a participaci 
v rámci unijních institucí.
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2016: zapojení do realizace seminářů „Dotace pro obce”, do 
společné iniciativy za navýšení financí na zahraniční rozvojo-
vou spolupráci, do evaluace české ZRS pozorovateli z OECD/
DAC.

2016: projekt Iniciativa na podporu spolupráce českých a nor-
ských samospráv – dojednání spolupráce mezi městy Sušic 
a Pardubice a norskými městy Rauma, Stranda a More og 
Romsdal.

2016: realizace dvoudenního semináře Příprava projektu 
a projektová žádost pro 30 zástupců municipalit.
V roce 2016 ještě proběhne ve spolupráci se Senátem semi-
nář „Rozvojová pomoc ČR v zahraničí a její význam“.

2015–2017: Svaz partnerem projektu „Udržitelná města 
a obce pro rozvoj“ – hlavní realizátor Charita ČR. Projektové 
aktivity dosud probíhají.

2016 – připomínkování Strategie zahraniční rozvojové spo-
lupráce (ZRS) po roce 2017 a připomínkoval nově připravo-
vané programy spolupráce s prioritními zeměmi české ZRS; 
zapojení do vydání brožury k ZRS ČR „Česká pomoc není vý-
daj, ale investice – máme na víc“.

2016 – realizace semináře „Rozvojová pomoc ČR v zahraničí 
a její význam“ v Senátu ČR.

2016 – zapojení do panelů MZV ČR pro reformu veřejné 
správy Východního partnerství.

Strategické partnerství CEMR a EK v oblasti rozvojové spo-
lupráce: 

Účast na pravidelných jednání Rady pro ZRS,
účast na jednáních Steering Committee a Political Council, 
účast na zasedání Kongresu CEMR v Nikosii,
připomínkování vybraných materiálů v oblasti rozvojové 
spolupráce, logistická a programová příprava účasti na 
akcích v zemích Východního partnerství (Gruzie, Ukrajina, 
Bělorusko, Estonsko).

  2 Svaz se aktivně zapojí do činnosti 
evropských organizací a institucí, 
především Rady evropských obcí 
a regionů (CEMR), Kongresu míst-
ních a regionálních orgánů Ra- 
dy Evropy (CLRAE), Výboru regio-
nů (CoR) a Evropské sociální sítě 
(ESN) a svou účastí na jednáních 
orgánů výše zmíněných institucí 
bude prosazovat zájmy obcí České 
republiky na evropské a globální 
úrovni. Svaz bude informovat a 
vzdělávat volené i nevolené zá-
stupce obcí o dopadech politik 
a opatření vznikajících na úrovni 
EU a o důležitosti aktivního zapo-
jení do rozhodovacích procesů na 
úrovni EU.

KpZS

V rámci tohoto opatření byly realizovány aktivity:
- pravidelná účast zástupců Svazu na jednáních orgánů Rady 

evropských obcí a regionů, nominace delegace Svazu do 
Politického výboru CEMR na funkční období 2017–2019, 
studijní cesty k evropským institucím do Štrasburku a Bru-
selu, účast na plenárních zasedáních CLRAE včetně nomi-
nace delegací, nominace co Skupiny nezávislých expertů 
pro Evropskou Chartu místní samosprávy

- připomínkování stanovisek CEMR – připomínkování pozi-
ce CEMR k budoucnosti kohezní politiky, k budoucnosti 
EU, k budoucnosti programu Evropa pro občany

2016: zapojení SMO do konference Evropský Habitat formou 
spoluorganizování semináře „Jak mohou obce na svém úze-
mí podporovat udržitelný rozvoj?”



25

XV. SNĚM SVAZU MĚST A OBCÍ ČESKÉ REPUBLIKY

XV. SNĚM

  3

Svaz bude rozvíjet spolupráci 
s asociacemi místních a regionál-
ních samospráv za účelem vzájem-
né výměny zkušeností, které jsou 
přínosné pro prosazování zájmů 
obcí a měst. Svaz bude rozvíjet 
především spolupráci s asociace-
mi místních samospráv zemí Vise-
gradské skupiny, ale také dalšími 
asociacemi sdruženými v Radě 
evropských obcí a regionů (CEMR).

KpZS

V rámci tohoto opatření byly realizovány následující aktivity:

- každoroční účast zástupce Svazu na setkání národních aso-
ciací V4; organizace jednání zástupců národních asociací 
v Praze (17. 3. 2016)

- 2014: studijní cesta zástupců Komory obcí do Francie: za-
měřeno na oblast meziobecní spolupráce a rozvoje venkov-
ských obcí

- 2015: studijní cesta zástupců Svazu do Maďarska: zaměřeno 
na cestovní ruch a výměnu zkušeností se zástupci Maďar-
ského svazu místních samospráv (MOSZ)

- 2015, 2016: spolupráce se Združeniem miest a obcí Sloven-
ska: dvě společná jednání Předsednictev Svazu a ZMOS, re-
alizace společného jednání Komor obcí Svazu a ZMOS 

- 2016 – uzavřeny bilaterální dohody o spolupráci s Bulhar-
skou národní asociací obcí (NAMRB) a Moldavskou asociací 
místních samospráv (CALM) a multilaterální dohoda o spo-
lupráci mezi národními asociacemi zemí V4, Ukrajiny, Mol-
davska a Gruzie o rozvojové spolupráci

- realizace seminářů pro zástupce samospráv z Bulharska, 
Norska, Kazachstánu, Srbska, Gruzie a Makedonie s cílem 
výměny zkušeností v oblasti fungování veřejné správy a sa-
mosprávy

 
- realizace projektu „Nové výzvy pro místní samosprávy – role 

národních asociací v rozvojové spolupráci (blíže viz priorita 
4, plnění cíle 1)

  4

Svaz se bude prostřednictvím 
svého aktivního členství v Radě 
evropských obcí a regionů zasazo-
vat o to, aby přijetí nových politik 
a legislativních opatření nevedly 
k nárůstu byrokracie a neomezo-
valy samosprávy v jejich rozvoji 
a kompetencích. 
V této oblasti Svaz bude spolupra-
covat s delegací ČR ve Výboru re-
gionů, Radou Evropy – Kongresem 
místních a regionálních samo-
správ, poslanci Evropského par-
lamentu, Radou evropských obcí 
a regionů (CEMR), národními aso-
ciacemi samospráv a dalšími rele-
vantními institucemi. Svaz bude 
nápomocen obcím a městům při 
navazování mezinárodních part-
nerství a spolupráce. 

KpZS

V rámci tohoto opatření byly realizovány následující aktivity:

Připomínkování CEMR některých agend legislativy EU:
pozice k Výzvě ke společné azylové politice, zapojení do pří-
pravy diskusního materiálu k budoucnosti kohezní politiky 
po r. 2020, partnerský přístup ČR k implementaci programo-
vého období 2014–2020, identifikace prioritních oblastí v Ur-
bánní agendě EU pro municipality ČR, zapojení do průzkumu 
CEMR/Platformy k zapojení samospráv do národního rozvo-
jového plánování (únor 2016), zapojení do přípravy stanovis-
ka k EU development concensus

Účast zástupců Svazu na jednáních orgánů CEMR.
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Cíl Opatření Gesce Plnění

  1

Svaz bude prostřednictvím ak-
tivního zapojení členských obcí 
a zlepšováním nabídky a kvality 
svých služeb nadále usilovat o na-
výšení členské základny.

Předsed-
nictvo 
Svazu, 

výkonný 
ředitel

Členská základna ke dni konání XIV. sněmu Svazu čítala 
2 629 členských obcí s 8 140 314 obyvateli. Ke dni zpraco-
vání tohoto materiálu čítá 2 680 členských obcí s 8 295 928 
obyvateli. Navýšení je tedy o 51 obcí se 155 614 obyvateli.

  2

Svaz bude proaktivně oslovovat 
vládu a jednotlivé ministry, napří-
klad formou dopisů, telefonicky, 
osobně kontaktovat na jednáních 
apod., v souvislosti s realizací vzá-
jemných jednání k aktuálním té-
matům samospráv

Předsed-
nictvo 
Svazu, 

výkonný 
ředitel

Plní se průběžně, Svaz podstatně zvýšil aktivitu v této ob-
lasti (ke dni zpracování tohoto materiálu např. odesláno 66 
dopisů adresovaných předsedovi vlády a ministrům), Svazu 
se i daří účastnit se přímo jednání rad vlády či pracovních 
skupin.

  3

Opatření k zajištění „Aktivního 
přístup k prosazování zájmů obcí 
ČR na evropské (CEMR, EK, VR) 
i globální úrovni (UCLG, CLRAE)“ 
jsou uvedena u priority č. 4 

Plní se průběžně – proběhlo několik setkání zástupců Svazu 
ve Výboru regionů s ministryní pro místní rozvoj, se státním 
tajemníkem Prouzou a rovněž koordinujeme postup zástup-
ců Svazu s kolegy ze Slovenska, Maďarska a Polska.

  4

Vedle členství, které bude Svazu 
ze strany vládních orgánů nabíd-
nuto Svazu vytipovávat orgány, 
kde by měl být zastoupen.

dle 
oblasti

PS Smart Cities při RV; RV NNO, RV pro národnostní menši-
ny,  PV rozvoj sítí nové generace, Výbor pro koordinaci boje 
s korupcí. 

  5 
  6 
10

Svaz bude zajišťovat externí ko-
munikaci nejen vůči členským 
a nečlenským obcím, bude po-
skytovat informační a konzultační 
servis ke všem prioritám, posky-
tovat informace médiím s využi-
tím dostupných komunikačních 
nástrojů včetně vydávání tisko-
vých zpráv a zpracování článků, 
zveřejňovat informace na webu 
a sociálních sítích. 
Svaz rovněž bude dbát o funkční 
interní komunikaci a plynulé pře-
dávání informací uvnitř organizace.
Svaz bude pokračovat v efektivní 
ediční činnosti, tedy v pravidel-
ném vydávání časopisu Infor-
mační servis (INS), elektronického 
zpravodaje (newsletteru) a příle-
žitostném vydávání speciálních 
publikací.
Svaz bude organizovat akce (kraj-
ská setkání, konference, semináře, 
workshopy, soutěže apod.) a rea-
lizovat vlastní šetření a průzkumy 
pro zvýšení informovanosti, na 
podporu předávání zkušeností 
a pro získávání zpětné vazby.

dle 
oblasti

Plněno průběžně. 
Externí komunikace v souvislosti se všemi prioritami byla 
zajišťována poskytováním informací a konzultací členům 
i nečlenům Svazu a rovněž médiím na denní bázi s využitím 
všech dostupných komunikačních nástrojů. Byly vydávány 
tiskové zprávy, organizovány tiskové konference, zpracová-
ny články, odpovídáno na dotazy všech typů médií (tisk, roz-
hlas, televize, internet), a to písemně, telefonicky, na kameru 
či ve studiu. Rovněž byly průběžně zveřejňovány informace 
(text, fotografie, obrázky, videa atd.) na webu a facebooku. 
Interní komunikace uvnitř Svazu byla realizována formou 
pravidelných porad (vedení, celého Svazu, jednotlivých sek-
cí, projektů apod.), individuálních jednání, tématických pra-
covních setkání, osobních konzultací a průběžné výměny 
informací včetně elektronické a telefonické komunikace. 
Pravidelně byl vydáván časopis INS a elektronický zpravodaj 
(newsletter) a rovněž byly vydávány příležitostné speciál-
ní (například na dotace zaměřené) publikace a každoročně 
vydáváme výroční zprávu.
Byly organizovány akce Svazu jako například Celostátní fi-
nanční konference,  Právní konference, krajská setkání, pro-
jektové konference, soutěže (například Knihovna JINAK, dru-
hý ročník Architekt obci, Ško(l)ka JINAK), workshopy či te-
matické semináře. Svaz byl rovněž partnerem či poskytl 
záštitu řadě akcí, což rovněž mimo jiné vedlo ke zviditelnění 
jeho členů a služeb.

Priorita č. 5 – Svaz jako nepolitická instituce se silným mandátem obhajovat zájmy municipalit v České republice. 
Svaz jako nositel projektů, poskytující informační, koordinační, vzdělávací a podpůrný servis svým členům. Svaz 
jako respektovaný partner pro instituce na národní i nadnárodní úrovni a pro organizace podnikatelské i neziskové 
sféry a zároveň médii vnímaný jako respektovaný informační zdroj zásadní pro obecně platná vyjádření samospráv.
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  7

Svaz bude pokračovat v další pro-
fesionalizaci fungování Kanceláře 
Svazu v souladu s koncepcí rozvo-
je a definovanými potřebami, po-
silovat odborné a projektové zá-
zemí Svazu, zejména kvalitní per-
sonální kapacity, odborné vzdě-
lávání a podporu zaměstnanců 
a podporovat dceřiné společnosti 
Svazu. Průběžně bude Svaz zajiš-
ťovat další odborné vzdělávání 
zaměstnanců Kanceláře v oblas-
tech důležitých pro aktuální čin-
nost Svazu a podle potřeby při-
pravovat praktické stáže v obcích 
a v zahraničních partnerských 
asociacích samospráv.
Svaz bude podporovat získávání 
a výměnu zkušeností formou 
účasti zaměstnanců na odbor-
ných seminářích a konferencích 
pořádaných v tuzemsku i v zahra-
ničí, přičemž v souladu s potřeba-
mi zajistí další jazykové vzdělává-
ní zaměstnanců.

Předsed-
nictvo 
Svazu, 

výkonný 
ředitel

Koncem roku a 2015 a v roce 2016 byli průběžně dle potřeby 
nabíráni zaměstnanci na projekt „Centra společných služeb“. 
V současné době činí počet zaměstnanců na projektu 25 
a uzavřena je 1 DPČ. 

V roce 2016 byla Kancelář Svazu posílena o pozici analytika 
na 0,5 úvazku. Zároveň došlo k převedení 1 pozice ze Sekce 
organizace a marketingu do Legislativně právní sekce a to 
ve formě asistentky, která mimo jiné převzala agendu refe-
renta komisí Svazu. 

Zaměstnanci Kanceláře Svazu se průběžně účastní řady ško-
lení, odborných seminářů a konferencí v oblasti své činnosti.

Zaměstnanci jsou rovněž finančně motivováni k svému dal-
šímu vzdělávání.

   8

Svaz bude nadále vytvářet pod-
mínky pro vzdělávání volených 
představitelů i úředníků obecních 
samospráv. S využitím různých fo-
rem financování bude pokračovat 
v poskytování vzdělávacích, me-
todických a informačně-poraden-
ských služeb obcím. Svaz bude 
získávat podporu meziobecní 
spolupráce prostřednictvím ná-
rodních a evropských dotačních 
zdrojů. 

Předsed-
nictvo 

Svazu, RK

Plněno průběžně, u právní poradny dosud nesplněno – na 
realizaci meziobecní spolupráce získal Svaz v rámci Progra-
mového partnerství dotaci 400 mil. Kč na posílení role dob-
rovolných svazků obcí v rámci systému veřejné správy. Ne-
dílnou součástí projektu jsou průběžná školení pracovníků 
CSS v území zaměřená jak na problematiku veřejné správy, 
dotační management, veřejné zakázky aj., a to jak formou 
prezenčního školení, tak e-learningu. Školení jsou určena 
nejen pro zaměstnance CSS, ale i pro starosty, kteří mají zá-
jem se zapojit.

V rámci projektu měla být realizována právní poradna pro 
CSS, která je však nyní v prodlení z důvodu námitek poda-
ných u ÚOHS. 

  9

Svaz bude jednat, vyměňovat si 
informace, zkušenosti, organizo-
vat společné akce, tedy průběžně 
spolupracovat, s klíčovými or- 
gány veřejné správy a sociální-
mi partnery – profesními svazy 
a odbornými asociacemi (např. 
HK, SPaD, ČMKOS, …).

dle 
oblasti

Plněno průběžně. 

Ke dni zpracování materiálu za období od XIV. sněmu bylo 
mj. poskytnuto 52 záštit Svazu, 21 záštit předsedy Svazu 
a bylo podepsáno 13 memorand s „partnerskými“ institu- 
cemi.
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II. část Akčního plánu – nad rámec Priorit
Tato část vychází z okruhu témat, která byla projednána zástupci členů Svazu v rámci jednání XIV. sněmu a jednotli-
vých Komisí Předsednictva Svazu či Pracovních skupin. Členěno dle oblastí.

Vazba 
na 

prioritu
Požadavek/opatření Gesce Plnění

Bezpečnost

Svaz bude usilovat o to, aby inte-
grace cizinců neměla dopady na 
územní rozpočty obcí. 

BezpK Plní se průběžně s OAMP MVČR, připomínky ke strategii za-
čleňování cizinců.

Svaz bude podporovat vznik ta-
kové právní úpravy, která umožní 
uvolnění členů jednotek požární 
ochrany k zásahům při řešení mi-
mořádných událostí.

BezpK
V jednání, řešení benefitů pro zaměstnavatele s GŘHZS, 
konzultováno s Ministerstvem obrany (obdobná úprava – 
aktivní zálohy).

V souvislosti s protipovodňovými 
opatřeními a hospodařením s deš-
ťovými (srážkovými) vodami bude 
Svaz usilovat o zjednodušení insti-
tutu vyvlastnění a procesu územ-
ního plánování. Dále bude prosa-
zovat, aby se stát finančně podílel 
nejen na údržbě již vybudovaných 
protipovodňových zábran a opra-
vách nádrží, které mají vyrovná-
vat hladinu vodních toků, ale i na 
dalších opatřeních, které ovlivňují 
vodní poměry na území obcí včet-
ně racionálního a udržitelného na-
kládání se (srážkovými) dešťovými 
vodami, předcházení nedostatku 
vody aj. Bude se aktivně zúčastňo-
vat jednání o naplňování smyslu 
pozemkových úprav v celém jejich 
rozměru a bude se zasazovat o do-
držování a vymáhání zásad správ-
né zemědělské praxe.

PSpPo-
vod

BezpK Plní se průběžně s GŘHZS – akceschopné jednotky JSDHO.

Svaz bude prosazovat větší ochra-
nu vodohospodářských staveb 
sloužících k ochraně obyvatelstva 
a jejich majetku před živelními 
událostmi (např. povodně, příva-
lové deště), zejména těch příro-
dě blízkého charakteru a v této 
souvislosti se bude snažit zajistit 
pro tyto stavby výjimku z nového 
občanského zákoníku, resp., že 
tyto stavby nejsou vždy součástí 
pozemku a vlastnictví k nim bude 
možné bez ohledu na formu zápi-
su v katastru nemovitostí oddělit 
od vlastnictví nemovitosti, na níž 
je taková stavba umístěna.

PSpPo-
vod Plní se průběžně s MMR (úprava kritérií ve výzvách).
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Svaz bude prosazovat, aby stát 
zabezpečil koncepční přístup k za-
jištění zásobování obyvatelstva 
pitnou vodou v situacích dlouho-
trvajícího sucha.

BezpK Plní se průběžně (jednání s GŘHZS a AKČR).

Doprava

Svaz bude usilovat o zavedení 
pravomoci obcí omezit využívání 
účelových a místních komunikací 
pro těžkou nákladní dopravu nad 
3,5 tuny, je-li jiná možnost spojení, 
nebo nebude-li poskytnuta ade-
kvátní finanční kompenzace.

DK

Zákon o pozemních komunikacích umožňuje obcím vymístit 
těžkou dopravu ze silnic nižších tříd zákazy vjezdu a to sta-
novením místní a přechodné úpravy provozu na dálnicích, 
silnicích, místních komunikacích a veřejně přístupných úče-
lových komunikacích dle § 77 zákona č. 361/2000 o silniční 
dopravě. Další poměrně novou možností je omezení vjezdu 
některých vozidel na základě § 24a  zákona č. 13/1997 o PK. 
Omezení vjezdu dle § 24a se ale týká silnic pouze II. a III. třídy, 
netýká se místních komunikací a dále se tato možnost týká 
nákladních vozidel s hmotností nad 12 tun.
Pro projedení omezení využívání účelových a místních ko-
munikací pro těžkou nákladní dopravu nad 3,5 tuny bude 
osloveno Ministerstvo dopravy ke sjednání schůzky.

 3.7

Svaz bude při jednání s objedna-
vateli dopravy prosazovat lepší 
koordinaci soukromých dopravců 
s ostatními dopravci v oblasti ná-
vaznosti spojů.

DK

Na jednání DK 23. 3. 2017 byl přítomen zástupce Asociace 
krajů, Roman Hanák. Projednávána byla témata regionální 
dopravy – koordinace návaznosti spojů vlakové a autobu-
sové dopravy a společný postup ve věci kompenzací mezd 
řidičů autobusů.

Ke mzdám řidičů proběhlo společné jednání vedení AK 
a SMO. 

Energetika
Svaz bude průběžně usilovat 
o změnu zákona č. 458/2000 Sb., 
o podmínkách podnikání a o vý-
konu státní správy v energetic-
kých odvětvích a o změně někte-
rých zákonů (energetický zákon), 
ve znění pozdějších předpisů, aby 
byly ochráněny zájmy obcí a od-
běratelů. Zejména bude prosazo-
vat, aby tepelné a plynovodní pří-
pojky do 50 metrů byly hrazeny 
distribučními společnostmi, dále 
zrušení připojovacích poplatků 
a poplatků za zřízení přípojky 
a aby přeložky energetického 
vedení hradila distribuční společ-
nost v případě, kdy bylo vedení 
zřízeno bez výslovného souhla-
su vlastníka nemovitosti. Bude 
se zasazovat o narovnání vztahů 
a zavedení finančních kompen-
zací mezi majiteli pozemků zne-
hodnocených sítěmi a zařízeními 
a majiteli těchto sítí.

EK
Plní se průběžně. Na problematiku je upozorňován přísluš-
ný resort.
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Svaz bude prosazovat změnu 
právní úpravy, aby naplňování 
Plánu obnovy vodovodů a kana- 
lizací mohl provádět namísto 
obcí dobrovolný svazek obcí, je-li 
vlastníkem nebo provozovatelem 
vodohospodářské infrastruktury.

EK
Plní se průběžně. Bylo zmiňováno při projednávání novely 
vodního zákona.

Svaz dále bude prosazovat, aby ge-
ologickému průzkumu vždy před-
cházela jednoznačná analýza jeho 
potřebnosti. V případě, že bude 
prováděna geologická činnost, ale 
také osazování zařízení po geo-
logické činnosti (např. podzemní 
zásobníky plynu, jaderná úložiště 
apod.) je nezbytné toto ze strany 
státu kompenzovat, neboť tím do-
chází k omezování  rozvoje území 
dané obce. Svaz bude prosazovat 
povinnost komunikace s obcemi 
a městy, do jejichž území bude tak-
to zasahováno, a to nejen o rozsa-
hu, ale také o případných kompen-
zacích. Svaz bude usilovat o to, aby 
stávající podzemní zásobníky ply-
nu byly zpoplatněny dle objemu, 
popř. bylo kompenzováno omeze-
ní rozvoje dotčeného území.

EK
Plní se průběžně, požadavek byl vznesen při projednávání 
novely horního zákona.

Svaz bude prosazovat, aby výkupy 
nebo nájmy plynárenských zaříze-
ní ve vlastnictví obcí distribučním 
společnostem byly prováděny 
pouze na základě dohody mezi 
smluvními stranami.

EK

Plní se průběžně. Požadavek byl vznesen na jednání EK a KŽP 
s RWE jako nejvýznamnějším zajišťovatelem této oblasti. 
Bylo také zmiňováno na jednání s příslušným resortem.

Financování obcí

 2.3

Svaz bude usilovat o přípravu no-
vého zákona o dani z nemovitých 
věcí, který by zakotvil daň jako 
odpovídající příjmový zdroj obcí. 
Svaz bude podporovat možnost 
stanovit daň z nemovitosti v rám-
ci jednotlivých lokalit v obci. Svaz 
bude požadovat, aby daň z nemo-
vitosti hradil každý vlastník nemo-
vitosti bez rozdílu.

FK

K nalezení vhodného modelu pro stanovení daně z nemovi-
tých věcí byl vytvořen při finanční komisi pracovní tým k dani 
z NV. Tým se sešel 16. 6. a 15. 9. 2016. Členové PT se shodli:
- U staveb na uplatnění sazby daně dle výměry (zastavěné 

plochy) a u pozemků z jeho z hodnoty stanovena dle polohy 
 a atraktivnosti v obci).

- Obce by měly mít možnost uplatnit podrobnější koeficien-
ty např. 1,5 či 3,5.

- Daň (místní koeficient) by měla být rozšířena i na zeměděl-
ské pozemky.

- Změnou by nemělo dojít k razantnímu navýšení DNV a da-
ňové zátěže občanů, ale pouze k diferenciaci daně u staveb 
a u pozemků. Podmínkou změny je zachování možnosti 
obcí upravovat koeficienty DNV.

Informatika

Svaz bude usilovat o to, aby 
ochranná pásma telekomunikač-
ních vedení byla vymezována pou-
ze v nezbytně nutném rozsahu.

KISMO Plní se průběžně, řeší se v rámci projednávání Strategie sítí 
nové generace.
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Meziobecní spolupráce

Svaz bude s cílem významného 
posílení vlivu obcí na aktivity dal-
ších aktérů v území a obrany proti 
snahám o omezování samostat-
nosti obcí prosazovat nastavení 
spolupráce obcí v území správních 
obvodů ORP, založené na mecha-
nismu koordinace a rozhodová-
ní prostřednictvím meziobecní 
spolupráce. Svaz bude usilovat o 
to, aby stát a kraje respektovaly 
dohody obcí v rámci meziobecní 
spolupráce při řešení záležitostí ve 
státní správě a samosprávě. Svaz 
bude navrhovat legislativní změ-
ny, které umožní svazkům obcí 
v případě zájmu jejich členů výkon 
některých kompetencí v oblasti 
veřejné správy.

Před-
sed-

nictvo 
Svazu, 
LK, RK

Plní se průběžně – v průběhu projektu Posilování administra-
tivní kapacity obcí na bázi meziobecní spolupráce je ověřo-
ván předpoklad většího zapojení dobrovolných svazků obcí 
do veřejné správy s následnou iniciací případných změn le-
gislativy, jejichž charakter bude vyplývat z  výstupů projek-
tu. Tyto legislativní změny budou navrhovány v závislosti na 
úspěšnosti realizace nastavených indikátorů a také požadav-
ků z území. Konec projektu je naplánován na polovinu roku 
2019, v roce 2016 byl  projekt zahájen, nyní je zapojeno již 83 
DSO, byla ustavena svazová pracovní skupina pro projednání 
legislativních úprav na širší zapojení DSO do systému veřejné 
správy, byla zahájena neformální jednání s odbory Minister-
stva vnitra za účelem vyjasnění možností legislativního zakot-
vení DSO v systému VS.

Sociální oblast

  9

Svaz bude v rámci projednávání 
příslušné legislativy a jednotné 
metodiky při jednání s Asociací 
krajů prosazovat takový způsob fi-
nancování sociálních služeb, který 
znemožní diskriminaci obcí jako 
zřizovatelů sociálních služeb.

SZK

Plněno průběžně, v roce 2017 poprvé byly platby za posky-
tování sociálních služeb vyplaceny včas, někde i v předstihu. 
Stav však stále není ideální. V tomto dlouhodobém úkolu se 
bude stále pokračovat.

Svaz bude motivovat k plnění Ná-
rodního akčního plánu podporují-
cího pozitivní stárnutí pro období 
let 2013–2017 společně s dosa-
vadními partnery Svazu a aktivně 
se účastnit proseniorských aktivit.

SZK

Plněno průběžně – jednání na MPSV, ČZÚ, ČSSZ, organizování 
konferencí, členství v Radě vlády pro seniory a stárnutí popu-
lace, spolupráce s neziskovými organizacemi zaměřenými na 
pomoc seniorům ve městech. V tomto dlouhodobém úkolu 
se bude stále pokračovat.

Svaz bude formou pravidelného 
dotazníkového šetření sledovat 
aktuální postoj svazových obcí 
k otázce prosazování Sociální re-
formy I a možného navrácení ně-
kterých kompetencí zpět obcím

SZK

Splněno – uspořádáno dotazníkové šetření V otázce navráce-
ní kompetencí jsou obce dvojího názoru, odpověď pro i proti 
je ve stejném poměru. S ohledem na změny v sociální agendě 
– novely všech stěžejních zákonů by bylo dobré udělat další 
dotazníkové šetření až po přijetí tří novel zákona o sociálních 
službách a jejich vstoupení v účinnost. 

Svaz bude prosazovat, aby ve stra-
tegiích sociálního začleňování ne-
docházelo k administrativnímu, per 
sonálnímu a finančnímu zatížení 
obcí. 

PSpPSZ Plní se průběžně (jednání s MPSV, MMR, MF).

Svaz bude nadále usilovat, aby ne-
docházelo k nahrazování činnosti 
Policie České republiky obecní po-
licií

BezpK Plní se průběžně v rámci projednávání změny zákona o obec-
ní policii.
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Svaz bude prosazovat, aby příspě-
vek na bydlení podléhal přísněj-
ším kriteriím jeho výplaty. Svaz 
bude prosazovat sjednocení praxe 
v poskytování doplatku na bydlení 
tak, aby nedocházelo ke zneužívá-
ní této dávky. Svaz bude usilovat 
o kontrolu vyplácení doplatku na 
bydlení do 1 bytu nebo do 1 obyt-
né místnosti tak, aby v 1 místnosti 
nebydlely desítky osob. Svaz vy-
pracoval návrh doplatku na bydle-
ní, který uplatnil v připomínkovém 
řízení o zákoně v hmotné nouzi 
a bude jej nadále prosazovat v pro-
cesu schvalování změny zákona 
o hmotné nouzi. 

PSpPSZ, 
BytK

V návrhu zákona o sociálním bydlení bude poskytována dáv-
ka do jednoho bytu. Stejný požadavek je prosazován i v ná-
vrhu zákona o hmotné nouzi

Svaz bude usilovat o stanovení 
maximálního počtu osob v pro-
storách určených k bydlení, čímž 
se zlepší kvalita bydlení v bytech 
nebo ubytovnách, ve kterých žije 
větší množství osob, než pro kte-
ré jsou konstrukčně určeny. Svaz 
bude prosazovat, aby byl osobě 
zaevidován trvalý pobyt pouze 
v nemovitosti určené k bydlení 
a jedině za podmínky dostatečné 
kapacity určené k bydlení a dodr-
žení hygienických norem.

PSpPSZ, 
BytK Řešeno v rámci přípravy zákona o sociálním bydlení.

Svaz bude prosazovat, aby veřejně 
prospěšné práce byly ze strany stá-
tu hrazeny zcela a aby byly zrušeny 
současné omezující podmínky pro 
opakované zaměstnávání osvěd-
čených pracovníků.

SZK

Plněno průběžně – uskutečněno bylo několik jednání na GŘ 
ÚP, s ohledem na financování VVP z dotací EU a na způsob 
uvolňování financí v jednotlivých krajích není možné zajis-
tit, aby nedocházelo k omezením. Na základě jednání byla 
otevřena otázka převodu financí ze společensky účelných 
míst na veřejně prospěšné práce (aktuální v roce 2017/2018) 
a dále je zde pokus o změnu u předáků a také v otázce výji-
mek u VPP – konkrétně sandwichové rodiny – pro tyto změ-
ny je třeba změna zákona o zaměstnanosti, v současné době 
je dohodnuto s ČSÚ o vložení seniorské otázky do výběrové-
ho šetření o životních podmínkách. Dále také byla zavedena 
zpět veřejná služba, která bude součástí tzv. Prostupného 
zaměstnávání, kdy VS bude předstupeň VPP. V tomto dlou-
hodobém úkolu se bude stále pokračovat.

Školství

 3.4

Svaz bude k posílení dostupnos-
ti vzdělávání prosazovat zajištění 
dopravní dostupnosti škol tzv. 
školními autobusy.

ŠK, DK Plněno průběžně 

Svaz bude vytvářet metodickou 
pomoc při vzniku svazkových škol. ŠK Plněno průběžně – Svaz spolupracuje s MŠMT i zástupci 

svazkových škol, zatím nevyužito pro malý zájem z území.
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 3.4

Svaz bude prosazovat takovou re-
formu financování regionálního 
školství, která bude postavena na 
dostupnosti a kvalitě vzdělávání ve 
všech segmentech školství včetně 
zájmového vzdělávání v základ-
ních uměleckých školách. Svaz 
bude nadále prosazovat systémo-
vé financování všech školských 
pracovníků ze státního rozpočtu.

ŠK

Svaz spolupracoval na přípravě nového systému financování 
regionálního školství, které je založeno na financování peda-
gogů a objemu vzdělávání dle RVP. Nepedagogičtí pracovníci 
pak budou financováni nákladově. Novela školského zákona 
byla schválena.

Životní prostředí
Svaz bude podporovat vyhlašování 
nových a úpravu stávajících vnitro-
státních zvláště chráněných území 
pouze za předpokladu výslovného 
souhlasu všech dotčených obcí. 
Dále bude Svaz prosazovat úpravu 
zákona č. 114/1992 Sb., o ochraně 
přírody a krajiny, ve znění pozděj-
ších předpisů, tak, aby obsahoval 
ustanovení, že Národní parky je 
možné vyhlašovat jen za předpo-
kladu dohody s obcí včetně sta-
novení výše kompenzace. Souhlas 
všech obcí nebude vyžadován v 
případě naplňování mezinárodních 
závazků na ochranu přírody a kraji-
ny, např. NATURA, pokud bude po-
skytnuta adekvátní kompenzace.   

KŽP

Plní se průběžně, například při projednávání novely zákona 
o ochraně přírody a krajiny. Při projednávání novely NV o sta-
novení oblastí Natura 2000 pak obce vyslovily zásadní nesou-
hlas či předložily vlastní konsensuální návrh řešení.

Svaz bude v oblasti ochrany ovzdu-
ší prosazovat zvýšení pravomocí 
obcí (v případě statutárních měst 
členěných na městské obvody či 
městské části), v řízeních dle sta-
vebního zákona, ve věci povolování 
všech zdrojů znečišťování ovzduší 
dle zákona č. 201/2012 Sb., o ochra-
ně ovzduší, které mají zásadní vliv 
na kvalitu ovzduší území obce, a ve 
věci kontroly a řešení těch situací, 
kdy dochází k překračování zákon-
ných imisních limitů, při stanovová-
ní podmínek k umísťování, stavbě 
a provozu všech zdrojů možného 
znečišťování ovzduší. 

KŽP
Plní se průběžně. V novele zákona o ochraně ovzduší je již za-
kotvena možnost kontroly domácích topenišť.

Svaz bude prosazovat úpravu pří-
slušných právních norem tak, aby 
v případě zřízení veřejně prospěš-
né stavby nebo zařízení bylo pro 
obce a města uplatňováno osvo-
bození nebo snížená sazba zákon-
ných poplatků (např. dle zákona o 
ochraně zemědělského půdního 
fondu, dle zákona o lesích). Svaz 
bude prosazovat, aby nebyly po-
platky za vynětí ze zemědělského 
půdního fondu hrazeny vůbec 
v případě realizace komunikací.

KŽP

Svaz prosadil novelu zákona o ochraně ZPF, která obsahuje 
výjimku pro platby za vyjímání komunikací ze ZPF. Dále byla 
snaha o stejnou výjimku pro veřejně prospěšné stavby, která 
se bohužel nesetkala s pochopením PSP. Svaz bude i nadále 
vyvíjet aktivitu pro zajištění této oblasti.
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Svaz bude prosazovat aktivity 
k dořešení problematiky revitali-
zace území před privatizací hor-
nických společností v Ústeckém 
a Moravskoslezském kraji tak, aby 
byly vyčleněny dostatečné finanč-
ní prostředky na realizaci těchto 
činností.

KŽP
Plní se průběžně. Požadavek byl pravidelně vznášen na jed-
nání Rady vlády pro energetickou a surovinovou strategii.

Svaz bude v rámci programu Nová 
zelená úsporám i dále prosazovat 
směřování podpory na opatření 
snižujících energetickou nároč-
nost budov (nejen) v majetku 
měst a obcí.

KŽP
Plní se průběžně. Při každém jednání s příslušným resortem je 
požadováno otevření také této výzvy.

Průřezová

 1.7

Svaz bude usilovat o takovou 
změnu zákona č. 106/1999 Sb., 
o přístupu k informacím, která by 
obcím přinesla snížení administra-
tivní zátěže.

 

Plní se průběžně. Ministru Chovancovi byl odeslán dopis 
s požadavkem na konkrétní změny v předmětném zákoně. 
Bylo také zmiňováno na jednání s vládou. Náměstkyně MVČR 
přislíbila novelu.

Svaz bude prosazovat zájmy obcí 
při aktualizacích strategií národní-
ho rozsahu, jež mají dopad na fun-
gování samospráv (např. Strategie 
udržitelného rozvoje, Strategie re-
gionálního rozvoje ad.)

dle 
oblasti

Plní se průběžně. Kromě aktualizací strategií se Svaz aktivně 
zapojuje do přípravy Národního programu reforem. V roce 
2016 jsme spolupracovali s hodnotící misí OECD. V roce 2017 
se rozjela příprava strategie regionálního rozvoje ČR 2021+, 
kde bude SMO ČR jeden z klíčových územních partnerů 
a SMO ČR se aktivně účastní tvorbě dokumentu Česko 2030.

Svaz bude prosazovat nastave-
ní přijatelných limitů náhrad za 
omezení práv souvisejících s umís-
těním dopravní a technické infra-
struktury zřizované ve veřejném 
zájmu (např. vodovody a kanaliza-
ce, místní komunikace).

dle 
oblasti

Např. v oblasti náhrad za podzemní zásobníky plynu Svaz 
vznesl konkrétní požadavek na jednání s náměstkem přísluš-
ného resortu. Jinak plněno průběžně při projednávání před-
mětných zákonů.

  5

Svaz bude v rámci meziresortního 
připomínkového řízení důsled-
ně vyžadovat, aby spolu s návrhy 
zákonů byly předkládány návrhy 
prováděcích a jiných souvisejících 
právních předpisů.

dle 
oblasti Plněno průběžně (např. návrh zákona o sociálním bydlení).

Seznam použitých zkratek:
BezpK – bezpečnostní komise
BytK – bytová komise
DK – dopravní komise
EChMS – Evropská charta místní samosprávy
EK – Evropská komise
FK – finanční komise
LK – legislativní komise
KCR - komise cestovního ruchu
KISMO – Komise pro informatiku měst a obcí
KpZS – Komise pro zahraniční spolupráci

KŽP – komise životního prostředí 
MOS – meziobecní spolupráce
PSpPSZ – pracovní skupina pro problematiku sociálního 
začleňování
PSpPovod – pracovní komise pro povodně
PSpRP – pracovní komise pro rovné příležitosti
RK – regionální komise
SZK – sociálně zdravotní komise
ŠK – školská komise
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IX.  Plnění usnesení XIV. sněmu

Veškerá přijatá usnesení na XIV. sněmu Svazu se týkala vnitřních záležitostí Svazu a byla splněna nebo jsou 
plněna průběžně.

Rada Svazu přijala na svém zasedání 21. dubna 2017 následující usnesení:

Rada Svazu měst a obcí České republiky

I. bere na vědomí

    Zprávu o činnosti Svazu měst a obcí České republiky za období 2015 – 2017 dle přílohy II materiálu R/41/17

II. schvaluje 

materiál Zpráva o činnosti Svazu měst a obcí ČR v období mezi XIV. a XV. sněmem SMO ČR (Příloha č. II)

III. doporučuje

XV. sněmu Svazu měst a obcí České republiky projednat a schválit Zprávu o činnosti Svazu měst a obcí ČR 
v období mezi XIV. a XV. sněmem SMO ČR (Příloha č. II)

IV. ukládá

výkonnému řediteli Kanceláře Svazu předložit návrhy podle bodu III. tohoto usnesení k projednání XV. sněmu 
Svazu dne 18. a 19. května 2017.

Za splnění: výkonný ředitel Kanceláře Svazu Termín: 19. května 2017  

V souladu s výše uvedeným usnesením Rady Svazu je XV. sněmu Svazu navrhováno následující usnesení:

XV. sněm Svazu měst a obcí České republiky

schvaluje

Zprávu o činnosti Svazu měst a obcí České republiky za období 2015 – 2017, tedy za období mezi 
XIV. a XV. sněmem Svazu měst a obcí České republiky.

Mgr. František Lukl, MPA 
předseda Svazu měst a obcí České republiky


